
Medlemsblad for Dansk Firmaidrætsforbund

Firmaidræt
Nr. 11 & 12 Nov./Dec. 1993

Idrættens indtog 
i virksomheds

kulturen

Idrætsforbund 
i vækst

Bedre vilkår for 
Idræt om Dagen

'

l a p  » P

*

I I



Firm aidræ t
Synspunkt

Firmaidræt
Ansvarshavende redaktør:

John Thrane
Dansk Firmaidrætsforbund 
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg.
Tlf. 65 31 65 60.
Fax. 65 30 14 26.

Firmaidræt udkommer 10 gan
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De i artiklerne fremførte syns
punkter er forfatternes og deles 
ikke nødvendigvis af Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Redaktionen forbeholder sig ret 
til at redigere og forkorte artik
ler og indlæg.
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Næste nummer udkommer 
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velse tilladt.
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Svendborgtryk 
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Ryttermarken 17 A 
5700 Svendborg 
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Forsiden:
15 ældreidrætsprojekter fik en 
flyvende start på DFIF's ældre
idrætskonference den 5.-7. 
november 1993. Læs mere om 
konferencen i næste nummer 
af Firmaidræt.
Foto. Chr. Asbøl.

Ensartet
medlemsregistring

Det er faldet Danmarks Idræts-Forbund (DIF) for brystet, at den 
anden store idrætsorganisation, Danske Gymnastik og Idrætsfore
ninger (DGI) kalder sig for Danmarks største. I deres medlemsblad 

Dansk Ungdom & Idræt har DGI sammenlignet medlemstal i forskellige 
idrætsgrene. En sammenligning der viste, at DGI angiveligt har flere akti
ve fodboldspillere end DBU.

Det har fået DIF til, i deres medlemsblad Idrætsliv, at rette et frontalan
greb på DGI’s metode at opgøre medlemstal på. En metode som DIF kal
der for kreativ og utroværdig.

Ifølge DIF er formålet med afsløringerne, at idrætten på længere sigt er 
bedst tjent med, at man kommer frem til en ensartet medlemsregistre
ring.

Samtidig udtrykker DIF frygt for, at DGI bruger medlemstallene til at 
profilere sig med henblik på den næste revision af fordelingen af tips- og 
lottomidlerne.

DFIF ønsker ikke at deltage i den herskende debat om utroværdighe
den i medlemsopgørelser. DFIF mener, at idrættens organisationer inden 
for deres egne rækker må kunne tale sig til rette om hvilke kriterier, der 
bør lægges til grund for medlemsregistrering.

Skal medlemstal være parameteren, er det en tvingende nødvendighed, 
at organisationerne registrerer ud fra samme forudsætninger og at 
opgørelsesmetoden bliver den samme. Det er ikke tilfældet idag.

Alle tre organisationer har hver deres måde at registrere medlemmer 
på, og det virker utroværdigt overfor den brede offentlighed. Hvis idræt
ten sammen, uden politikernes indblanding kunne finde et ensartet 
grundlag, ville man stå stærkere.

Derfor indgår DFIF gerne i en dialog med DIF og DGI om et ensartet 
basisgrundlag for medlemsregistrering. Der er nemlig ingen tvivl om, at 
uanset hvilken metode, der måske i fremtiden satses på, kan man ikke 
finde én, hvor DFIF ikke vil komme til at stå stærkere i Idrætsbilledet.

Tage Carlsen.
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Kulturminister Jytte 
Hilden (S) vil nedsætte 
arbejdsgruppe sam
men med social- og 
sundhedsministrene.

A f Preben B. Nielsen. 
Journalist

Kulturminister Jytte
Hilden vil skabe bed
re rammer for, at fle

re ældre, arbejdsløse og 
handicappede danskere 
kan dyrke idræt og samvær 
i dagtimerne. Derfor vil hun 
sammen med to andre mini
stre nedsætte en arbejds
gruppe, som skal analysere 
denne del af breddeidræt
ten og komme med forslag 
til, hvordan der sættes 
mere gang i aktiviteterne 
over hele landet.

Det oplyste Jytte Hilden 
efter Dansk Firmaidrætsfor
bunds konference om 
ældreidræt den 5. - 7. 
november ved Silkeborg. 
Konferencen var arrangeret 
sammen med Dansk Arbej
der Idrætsforbund og Insti
tut for Idræt på Odense 
Universitet. Formålet var at 
sætte gang i flere idræts
projekter for ældre over 
hele landet.

Kulturministerens inter
esse for ældreidrætten er så 
stor, at hun havde inviteret 
sig selv til konferencen.
Efter en kort tale til idræts
ledere, instruktører og
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En femtedel af den danske 
befolkning er over 60 år, og vi 
får flere ældre de kommende 
år. Det kalder på et fælles ini
tiativ, sagde kulturminister 
Jytte Hilden på DFIF-konfe- 
rencen om ældreidræt.
Foto: Christian Asbøl.

Bedre vilkår for 
Idræt om Dagen

andre igangsættere fra 15 
danske byer oplyste Jytte 
Hilden, at hun nu vil tage 
kontakt til socialminister 
Karen Jespersen (S) og 
sundhedsminister Torben 
Lund (S) for at få nedsat en 
arbejdsgruppe på tværs af 
de tre ministerier.

Samarbejde på tværs
- Det er politikernes 

opgave at opfange de 
behov, som opstår i befolk
ningen, sagde Jytte Hilden. 
En femtedel af den danske 
befolkning er over 60 år, og 
vi vil få endnu flere ældre i 
de kommende år. Samtidig 
er flere ældre raske og akti
ve. Lige nu har vi også en 
meget stor gruppe uden 
arbejde. Det kalder på et 
fælles initiativ.

Kulturministeren lovede 
ikke på forhånd lovinitiati
ver på området. Hun pege
de på, at der ligeså meget 
er behov for, at alle gode 
kræfter arbejder sammen 
på kryds og tværs.

Men hun afviste heller 
ikke, at det kan ende med 
en kombination af lovgiv
ning og nye initiativer, som 
opstår gennem samarbejde 
på tværs mellem idrættens 
organisationer, kommuner
nes social- og sundhedsfor
valtninger, sundhedssekto
ren, idrætsforskerne m.fl.

Penge til idrætslokaler
Når flere ældre dyrker 

idræt og samvær, vil det 
kræve flere idrætslokaler 
rundt om i landet. Lige nu 
er idrætsbyggeriet gået

næsten i stå, fordi kommu
nerne skal spare. Men med 
den kommende “Bygge
fond” er der lys forude, 
mener Jytte Hilden.

Byggefonden etableres i 
nær fremtid af Kulturmini
steriet, Idrættens Fællesråd 
og Dansk Ungdoms Fælles
råd og får betydelige øko
nomiske midler fra tips-, 
lotto- og andre spilleind
tægter. Således skal de tre 
idrætsorganisationer alene 
aflevere 100 mio. kr. eller 
ca. 16 % af deres andel af 
tips- og lottooverskuddet.

Fonden skal skabe øko
nomisk grundlag for bl.a. 
idrætsbyggerier ved enten 
at deltage direkte i finansi
eringen eller stille de nød
vendige garantier til rådig
hed.
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Idrættens indtog i 
virksomhedskulturen

A f Lotte Christensen. 
Tegninger: Lone Serine Jensen,

De kommende år 
vil flere og flere 
virksomheder få en 
klar defineret hold
ning til idræt som 
kulturfaktor på virk
somheden.
Virksomhedsidrætten 
opstår, når idrætten 
indgår i forbindelse 
med virksomhedens 
image, målsætning, 
idegrundlag og hele 
ledelsesfilosofien.

Klokken er fire en tirs
dag eftermiddag i et 
sportscenter nord for 

København. I den store hal 
er 16 personer, forskellige i 
såvel niveau som koncen
tration, i færd med at spille 
badminton på fem baner. I 
mellemgangen kan jeg høre 
musik fra en ghettoblaster, 
der sammen med pust og 
milde protester akkompag
nerer konditionstræningen i 
gymnastiklokalet. I forhal
len, der fungerer som bis
tro, møder jeg alle dem der 
holder 3. halvleg. De snak
ker, griner, drikker øl og 
kaffe og hilser på andre der, 
med sportstasker, er på vej 
til og fra omklædningsrum
mene.

Jeg befinder mig ikke i 
en af de kommunale haller 
eller private motionscentre 
der skyder op omkring os, 
men på arbejdspladsen 
Novo Nordisk i Bagsværd, 
hvor dette multiidrætscen- 
ter fungerer som medarbej
derhus.

Samme tidspunkt et 
andet sted i Nordsjælland.

Ovenpå det lokale super
marked er en lille flok men
nesker ved at pakke deres 
grej ud, snøre bowlingskoe
ne samtidig med, at de 
udveksler sidste uges sco
re, dagens problemer og 
historier. Det er medarbej
derne fra avisredaktionen 
Allerød Nyt, der forbereder 
deres fælles ugentlige bow
lingdyst.

Virksomhedsidræt - 
hvad er det?

Umiddelbart er der få lig

hedspunkter m.h.t.. fysiske 
rammer, økonomi, organisa
tionsform og udførelse af 
aktiviteter i disse to situati
oner. Trods dette er de to 
virksomheders ledelse fæl
les om at betragte idrætten 
som en del af den kultur, de 
ønsker at formidle til deres 
medarbejdere. På denne 
måde integreres idrætten i 
virksomhedskulturen, som 
det jeg vil kalde virksom
hedsidræt.

Det essentielle i definiti
onen af begrebet virksom

hedsidræt er, at denne form 
for aktivitet er i overens
stemmelse med virksomhe
dens image, målsætning, 
idegrundlag hele ledelsesfi
losofi. Ledelsen på Novo 
Nordisk og Allerød Nyt har 
således en mening med at 
støtte, fremelske og helt 
eller delvist at financiere 
idrætsfaciliteter samt gen
nemførelse af aktiviteter.

Her tror man nemlig på, 
at idræt kan bibringe med
arbejderne nogle værdier, 
som kan være til gavn for
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dem - og dermed også for 
virksomheden. Virksom
hedsidrætten er “i familie 
med" firmaidrætten, der 
typisk opstår blandt - og 
organiseres af - medarbej
derne. Den er ofte praktisk 
relateret til virksomheden, 
men ikke nødvendigvis til 
dennes ledelsesfilosofi.

Forskellen på de to for
mer for idræt ligger derfor i 
virksomhedsledelsens be
vidste integration af idræt i 
virksomhedens kultur.

Fællesskab og 
handling

Med erkendelsen af, at 
medarbejdernes viden, 
engagement og motivation 
er vigtige ressourcer for en 
virksomhed, er der opstået 
en interesse for at knytte 
medarbejderne til virksom
heden med personlige rela
tioner og positive oplevel
ser. I den henseende er der 
i erhvervslivet en stigende 
tendens til at benytte 
idrætslige aktiviteter som 
middel til at opbygge, vedli
geholde og udvide det 
interne sociale netværk. 
Dette netværk er med til at 
bibringe følelsen af at “høre 
til”, af stabilitet og af tryg
hed i arbejdslivet.

Idræt som netværks
formidler

I denne sammenhæng er 
fællesskab og handling nøg
lebegreber. Fællesskab og 
handling er ligeledes basale 
ingredienser i idræt. Fælles 
fysisk aktivitet stimulerer 
samhørighed på tværs af 
faglige og hierarkiske struk
turer fra arbejdslivet og det 
er derfor ikke overrasken
de, at idrætsaktiviteter er 
velegnede til opbyggelse 
og vedligeholdelse af den 
eftertragtede “vi - følelse”.

På Novo Nordisk i Bag
sværd dyrker alle 3500 
medarbejdere selvfølgelig 
ikke idræt sammen. Men 
med Fritids Centret, og især

bistroen, som fysisk binde
led og idrætten som fælles 
referenceramme er der alli
gevel skabt fundament for 
medarbejdernes oplevelse 
af virksomheden og kolle
gerne som “en stor fami
lie”. Denne følelse er dog 
ikke lige udbredt blandt 
alle idrætsaktive medarbej
dere. Organisationsform, 
uskrevne normer og regler 
bevirker typisk, at brugerne 
af styrketræningscentret 
har minimal kontakt under 
selve aktiviteten, og som 
en følge heraf har de også 
begrænset interesse i 3. 
halvleg i bistroen. Deres 
personlige relationer og 
netværk forbedres altså 
ikke nævneværdigt, selvom 
de dyrker idræt i forbindel
se med deres arbejdsplads.

Idræt som kulturfaktor
Udover at fungere som 

netværksformidler, er idræt 
som fælles aktivitet også en 
kulturfaktor, der giver med
arbejderne mulighed for at 
synliggøre sig for kolleger
ne, og dermed opdage nye 
ressourcer hos hinanden 
under afslappede forhold. 
Medarbejderne på Allerød 
Nyt har erfaret, at deres 
fælles ugentlige bowling
dyst har bevirket en udvi
delse af deres kontaktflade 
og en forbedring af kommu
nikationen i arbejdssituatio
ner.

Idrætten på Allerød Nyt 
og Novo Nordisk giver 
udfra hver virksomheds for

udsætninger et udbytte i 
form af forbedrede sociale 
relationer. På Allerød Nyt 
lykkes dette p.gr.a. selve 
aktiviteten bowling, der 
giver mulighed for, at med
arbejderne samtidig kan 
snakke, grine og udrede 
problemer. På Novo Nor
disk, hvor Fritids Centret 
rummer utallige hold med 
mange aktiviteter, spiller 
mødestedet bistroen en 
afgørende rolle.

Som eksemplerne viser, 
er en ledelses vilje til - eller 
økonomiske mulighed for - 
at investere i et idrætscen
ter til mange millioner ikke 
af afgørende betydning for 
kvaliteten af den samhørig
hed, man ønsker at opbyg
ge. Alligevel er der på Novo 
Nordisk en tendens til, at jo 
tættere selve idrætsaktivi
teten foregår på såvel 
arbejdsplads, desto større 
er medarbejdernes interes
se for at deltage.

Det ændrede 
idrætsbillede

Virksomhedsidrætten er 
således et produkt af firma
idrætten, virksomhedskul
turen og det idrætsbillede, 
vi oplever i dag. Et billede 
der er i konstant foran
dring, tilpassende sig vore 
individuelle krav til en kva
litativ fritid. Vi fordrer valg
muligheder både m.h.t. 
aktivitet, organisationsform 
og bekvemmelighed i form 
af “pakkeløsninger”, der 
kan passe ind i vores for-

Virksomhedsidræt

travlede hverdag. Derudo
ver søger vi personlige rela
tioner til at udfylde de funk
tioner som engang var for
beholdt familien og nærmil
jøet.

Fremtidens virksom
hedsidræt

Det er min opfattelse, at 
flere og flere virksomheder 
indenfor det næste årti vil 
få øjnene op for de kvalite
ter idrætten kan tilføre virk
somhedskulturen. Da langt 
fra alle virksomheder har - 
eller vil få - millionbeløb til 
etablering af virksomheds
idræt, forestiller jeg mig at 
flere virksomheder i samme 
område vil gå sammen om 
at financiere idrætsfacilite
ter. I den forbindelse vil det 
give bonus at tænke alter
nativt... Måske er der i et 
industriområde en tom 
fabrikshal, der kan ombyg
ges til idrætscenter for et 
overskueligt beløb, og 
måske er der stemning for 
at bygge nyt, men småt og 
billigt. Jeg tror, at mulighe
derne er utallige, og at 
løsningerne vil forme sig 
meget forskelligt efter de 
individuelle behov og 
muligheder. De positive 
aspekter ved virksomheds
idrætten gør, at det både er 
ønskværdigt og sandsyn
ligt, at den i fremtiden vil 
etablere sig som en fast del 
af virksomhedskulturen, til 
gavn for såvel lønmodtage
re som erhvervslivet.

Lotte Christensen er 
cand. scient med idræt som 
hovedfag og arbejder i øje
blikket som konsulent i 
Dansk Hockey Union. Hun 
er tidligere landstræner 
indenfor handicapidrætten 
for det kvindelige landshold 
i goalball.
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Succes eller fiasko

A f Bo Isaksen 
Aktivitetskonsulent, DFIF. 
Ansvarshavende i 
styregruppen.

Al b egyndelse er svær. Det m åtte styre
gruppen bag kam pagnen "Ta’ dit barn 
i hånden og  gå en tur” sande, da man  
ta lte  antallet af so lg te  startkort op.
Den stort an lagte kam pagne med  
lokalradio-spots, tusindvis af foldere til 
skoler og  m ange folk involveret, fik 
kun hevet 750 fam ilier ud i naturen  
søndag den 24. oktober, og m ange af 
de lokale arrangører stod frustrerede 
og lidt slukørede tilbage.
Med 38 startsteder over hele landet,

sam t et sam arbejde m ellem  tre 
organisationer, Red Barnet, Dansk  
Firmaidrætsforbund og lokalradioerne 
i landet var a lt ellers klar til en  su cces
fuld efterårs kam pagne, hvor 
m ålet var a t sam le rigtig m ange penge  
ind til børne-projekter i Lesotho.
En succes eller en fiasko?
Det afhæ nger af øjnene der ser. 
Firmaidræt bringer her arrangørernes 
vurdering af kam pagnen.

deen bag kampagnen 
blev lanceret af Finn 
Hagedorn, On air Marke

ting, tidligt på året 1993. 
Herefter tog projektet hur
tigt form med beskrivelse 
og tidsplan i styregruppen, 
hvor man også enedes om 
budget, personlige resour- 
cer, tidsplan og afviklings
form.

DFIF har afviklet mange 
kampagner i tidens løb, 
men ideen bag denne var 
anderledes. For det første 
skulle DFIF samarbejde 
med Red Barnet, en huma
nitær hjælpeorganisation 
med et godt rygte. Et sam
arbejde på tværs af organi
sationerne, hvor man hver 
især kunne drage nytte af 
hinandens netværk, ikke 
kun på overordnet, men 
også på lokalt plan.

Gratis radioindslag
For det andet kunne pro

jektet med et professionelt 
radioindslag forbedre sam
menslutningernes forhold 
overfor lokalradioen. Et 
radioindslag som var gratis 
for lokalradioen med fem 
kendte stemmer, som lokal
radioen normalt ikke får i 
æteren. Samtidig var der en

oplagt mulighed for lokalra
dioen, at sælge reklame
spot udfra radioindslaget, 
og dermed få en økonomisk 
gevinst.

For det tredie lagde kam
pagnen op til et samarbejde 
lokalt mellem Dansk Moti
ons Forbund's lokale fore
ninger og DFIF’s sammen
slutninger, til fælles gavn 
også i fremtiden.

For det fjerde var det 
ideen at kampagnen skulle 
belaste kontaktpersonerne 
så lidt som muligt. Det er 
ofte de samme mennesker 
som melder sig som kon
taktpersoner. Af samme 
grund skulle det meste 
køres fra centralt hold, hvil
ket i praksis vil sige fra 
undertegnedes bord.

En samarbejds-succes
Som det fremgår af 

ovenstående var det ikke 
en afgørende faktor, at vi 
samlede mange penge ind. 
Det var derimod vigtigere 
at samarbejdet fungerede 
optimalt, så ville det første 
komme senere.

Udfra disse mål vurderer 
jeg kampagnen som en suc
ces. Det er lykkedes at få et 
godt samarbejde igang med

de forskellige instanser som 
skitseret ovenfor.

Tidsplanen kritiseret
Men hvad siger den 

enkelte arrangør, der stod 
tilbage frustreret over det 
lave deltagerantal, og med 
en fiaskofølelse, fordi: - Der 
kom ingen mennesker til 
dette kæmpe arrangement. 
Derfor er det en fiasko!

Den negative oplevelse 
for arrangørerne har helt 
klart bevirket, at hvad der 
skulle have været en god 
kampagne, og dermed en 
positiv PR-effekt for kon
taktpersonen, er blevet 
vendt til en negativ, hvor 
DFIF har fået skylden for 
manglende interesse fra 
befolkningen til at slutte op 
om arrangementet. Hele 
formen for arrangementet 
er blevet kritiseret, men 
især har tidsplanen og den 
sene udsendelse af foldere 
måtte stå for skud. Lokalt 
oplevede man DFIF's servi
cering som værende for 
dårlig, og mange følte sig 
svigtet af forbundet.

Berettiget kritik
Kritikken omkring for 

sent udsendelse af foldere

er fuld berettiget. Retfær
digvis skal det også siges, 
at grunden til forsinkelsen 
ikke kan placeres hos styre
gruppen. Derimod hos den 
interne struktur for produk
tion af tryksager i DFIF, 
hvor materialer til forbun
dets repræsentantskabsmø
de blev rykket 14 dage frem 
i produktionsrækkefølgen.

Det er menneskeligt at 
fejle, blot skal vi lære af 
vore fejltagelser. Det sam
me gælder forbundet. Vi 
skal tage ved lære af kritik
ken og prøve at gøre det 
bedre. Forbundet er ikke 
ude på at svigte medlem
merne, men tværtimod 
ønsker vi at servicere sam
menslutningerne så godt 
som overhovedet muligt.

Gentages næste år
Vi har brug for hinanden 

for at kunne vende en følel
se af fiasko til en succes i 
1994. For alle er enige om, 
at på trods af frustrationer
ne i år, så skal vi forsøge 
igen i 1994, hvor vi for
håbentlig kan lave en kam
pagne som skaber tilfreds
hed og gode oplevelser til 
gavn for alle parter.
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Der var ikke mange familier der fulgte opfordringen til at Ta' 
dit barn i hånden og gå en tur. Arrangørerne mener dog, at 
ideen er så god, at man vil prøve igen i 1994. Foto. Niels Reiter

T ø rre  ta l
Økonomisk status for kampagnen “Ta’ dit barn i hånd
en og gå en tur”. På udgiftssiden belaster radiodelen 
det samlede budget med 73%, mens gaven fra Bikuben 
fylder 83% af indtægten. Budgetrammen var kr.75.000,-
Udgifter: Indtægter:
Radioindslag kr.45.000 Salg af startkort kr.15.000
Quiz præmier kr.12.026 Gave fra Bikuben kr.75.000
Annonce kr. 4.000 Ialt kr.90.000
Tryksager kr. 7.420
Porto kr. 8.833
Møder kr. 308
Ialt kr.78.337

Kampogne

Klar til n æ ste år
Finn H agedorn var ansvarlig  for radiom aterialet 
ved k am pagne "Ta* dit barn i hånden og  gå en  tur", 
o g  giver her radiodelens vurdering af kam pagnen.

Lokalradioens deltagelse i kampagnen "Ta' dit barn i 
hånden og gå en tur” havde som udgangspunkt det for
mål at afdække muligheden af om en mediegruppe kun
ne og ville indgå i det trekant-samarbejde som skulle 
bestå af en humanitær organisation, en idrætsorganisa
tion og en udvalgt mediegruppe.

80 procent deltog
Efter kampagnen viser det sig statistisk, at 80% af de 
udvalgte radiostationer deltog i kampagnen. Blandt de 
resterende 20% - som ikke var med - viser tallene, at ca. 
halvdelen generelt ikke deltager i den slags aktiviteter 
og den resterende halvdel ikke blev kontaktet af lokal
arrangørerne. Uvist af hvilken årsag.
Til gengæld kan man notere, at der blandt det store 
antal deltagende radioer var tilfredshed med arrange
mentet. Naturligvis kan alting blive bedre, men som en 
start var radioernes oplevelse af de lokale arrangemen
ter af en sådan karakter, at de er klar til næste år.

Stram tidsplan
Skal man pege på et kritikpunkt, set fra såvel arrangør 
som radio, må det være at tidsplanen har været for 
stram. Et andet forhold er, at en række lokalarrangører 
nok kender radioen gennem almindelig aflytning, men 
ikke via et fysisk samarbejde, hvor der skal tages hen
syn til tekniske og redaktionelle procedurer m.m.
At man fra centralt hold havde udarbejdet et sæt lyd
materialer bl.a. med en række kendte danskere, var der 
stor tilfredshed med. Konklusionen må være, at et opti
malt udbytte af radiosamarbejdet overvejende skal ske 
gennem tidligere og tættere kontakt parterne imellem. 
Ingen er nemlig i tvivl om, at kampagnens idé har et 
godt budskab til alle i dagens Danmark.

Finn Hagedorn 
On air marketing

Bæredygtigt samarbejde
Red Barnet modtog 

som et resultat af kam
pagnen “Ta’ dit barn i 
hånden og gå en tur” et 
beløb på ca. 90.000 kr. 
til støtte for handicap
pede børn i Lesotho. Det 
meget flotte slutresultat 
skyldes overvejende, at 
hele sponsorbeløbet fra 
Sparekassen Bikuben

indgår uden fradrag af 
arrangementets faktiske 
omkostninger. Disse er 
fuldt og helt båret af 
Dansk Firmaidrætsfor
bund.

For Red barnet er der 
derfor grund til at takke 
alle, som hjalp med van- 
dredagen den 24. okto
ber. Fra DFIF’s og Red

Barnets side blev meget 
gjort for at støtte de 
lokale arrangører. Men 
totalt set må målet være 
flere deltagere. Kun der
igennem oplever de 
lokalt ansvarlige en suc
ces, og kun derigennem 
kan det indsamlede 
beløb forøges.

Samarbejdet med

DFIF, med forbundets 
sammenslutninger og 
med de mange lokalra
dioer, har været spænd
ende og bæredygtigt. 
Forhåbentligt kan de 
fælles erfaringer fra 
1993 anvendes igen i 
1994.

Poul Erik H. Petersen 
Red Barnet
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Billard II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen, og 
der arbejdes teoretisk og praktisk med:

-Stødteknik.
-Billardsystemer.
-Instruktionsmetodik.
-Instruktionsøvelser.

Tid og sted: d.28.-30.jan.'94 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d. 14. dec/93.

Keep-Fit
Søger du nye ideer til bevægelse/motion, eller 
ønsker du at starte keep-fit i din sammenslutning. 
Så tilmeld dig dette kursus. Keep-fit er en blanding 
af bevægelsesområderne aerobic og work out med 
nedsættelse af belastningsskader på knæ og ankel. 
Der arbejdes med flg:

-Callanneticøvelser
-En blanding af low og high aerobicøvelser. 
-Øvelser med elastikker.
-Rytmiske bevægelser til sambarytmer, trom 
memusik.

Tid og sted: d. 29.-30. jan .'94  i Nyborg.
Kursuspris: kr. 400,-
Tilmelding: senest d.01.dec/93.

Fodbolddommer
Kurset strækker sig over to weekends og henven
der sig til DFIF-personer, der har lyst til at blive 
fodbolddommere.
Kurset har samme indhold og eksamen som de tra
ditionelle fodbolddommerkurser, der normalt afvik
les over 10 hverdage.
Instruktørerne er erfarne DFU-undervisere. Og der 
udstedes dommerkort efter endt eksamen. Via teori 
og praktik samt gruppeopgaver undervises der i:

-Off-side.
-Skub,obstruktion, frispark.
-Målmandens funktion.
-Kampens ydre faktorer.
-Retningslinier.

Der holdes eksamen den sidste weekend.

Tid og sted:
1) d. 21.-23. jan .'94  i Slagelse.
2) d. 11.-13. fe b /9 4  i Slagelse.

Kursuspris: kr. 1.200,-
Tilmelding senest d. 01. dec. '93.

Stressm anagem ent
Styr dit stressniveau og få mere tid til det sjove. 
Kurset henvender sig til personer, der ønsker yderli
gere inspiration og teknikker, der kan anvendes i 
dagligdagen såvel som i idrætsforeningen, til at øge 
den personlige effektivitet og alligevel ha'det sjovt. 
På kurset gives der ideer og værktøjer til at erkende 
og anvende stress som et led i en personlig udvik
ling, og der arbejdes med indøvelse af grund
læggende teknikker på flg. områder:

-Hvad er stress?
-Hvilken virkning har stress på dig?
-Hvordan er du - hvem er dit spejl?
-Hvordan kommunikerer du?
-Hvordan klarer du “umulige” opgaver?

Tid og sted: d.04. 06. februar '94 i Fredericia.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d. 21. dec/93.

Kurset er afsluttende del af instruktøruddannelsen 
med mulighed for videre uddannelse som hjælpein 
struktør p8å DFIFs kurser. Der undervises teoretis 
og praktisk med flg.

-Instruktionsmetodik.
-Instruktionsøvelser.
-Fejl-og rettemetodik.
-Specialslag.

Tid og sted: d. 28.-30. jan.'94 i Fredericia.
Kursuspris: kr. 600,-

-U <->-w4 4  i n  <7 • A 14 dec/93.

Forhandlingsteknik
Kurset henvender sig til personer i DFIF, der har 
lyst til at lære forhandlingskunstens teknik at ken
de. På kurset arbejdes der via situationsspil og 
opgaveløsning med flg. emner:

-Gruppen og dens udvikling. 
-Forhandlingsteknik.
-Åben og skjult dagsorden.
-Fastlæggelse af mål.
-Samarbejdstræning og personlig test.

Tid og sted: d.04.-06. m arts '94  i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d.21. jan '94,

Kursusprisen:
Omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning.
Tilmelding:
Skal ske på tilmeldingskort, som underskrives af kreds/sammenslutnng, og som tilsendes forbundskontoret 
senest den dato, der er nævnt under det enkelte kursus.
Yderligere oplysninger:
Kan fås ved henvendelse til uddannelseskonsulent Jane Have Andersen på tlf 63 31 65 60.

December
1993



Firmaidræt .-møde 1993

Idrætsforbund i vækst
Hovedemnet på rep.-mødet i Hillerød den 20.- 
21. nov. bliver DFIF's nye idrætsstruktur.
Men der bliver også tid til at gøre status for to 
år med vokseværk på alle leder og kanter. 
Bowling er med en medlemsfremgang på 34% 
nu den fjerde største idrætsgren. Her følger 
Styrelsens beretning dækkende perioden fra 
nov. 1991 og frem til dato.

F o r b u n d s f o r m a n d  T a g e  

C a r ls e n  k a n  p å  r e p .  m ø d e t  i 

H il le r ø d  s i g e  v e l k o m m e n  t i l  

t r e  n y e  b y s a m m e n 

s l u t n i n g e r  i  D F IF . 

F o to :  N i e l s  N y h o l m .

Det kan konstateres, at 
den kraftige stigning i 
forbundets medlems

tal til en vis grad er stagne
ret. Medlemstallet stiger sta
dig, men ikke i den takt vi 
har været vant til. Tager man 
den desværre stadigt stigen
de arbejdsløshed i betragt
ning er det vel pænt, at der 
alligevel er en positiv udvik
ling i medlemstallet.

Enkeltmedlemskab
I de fleste sammenslutnin

ger er man nu gået over til 
enkeltmedlemsskaber, som 
det bliver krævet i de fleste 
kommuner. Det har for man
ge sammenslutninger bety
det et stort administrativt 
arbejde, men på længere sigt 
vil det uden tvivl være en let
telse, og registreringen vil 
også være mere reel.

Vi kan ligeledes konstate
re, at der er tilbagegang i de 
mere traditionelle idrætsgre
ne, som modsvares af en 
større stigning indenfor akti
viteter som familieidræt, dart 
og bowling og ikke mindst 
med "fitnessaktiviteter".

En idrætsgren som forbun
det venter sig meget af er 
petanque. Vi kan se, at den
ne udprægede familieaktivi
tet får mere og mere vind i 
sejlene, og at der bliver 
anlagt flere og flere baner.

Medlemsstatistikken viser 
også en tilbagegang for med

lemmer under 25 år, og spe
cielt på dame/kvindesiden, 
hvilket ikke er særlig overras
kende sammenlignet med de 
andre hovedorganisationers 
tal. Den samlede procentan
del af kvindelige medlemmer 
er dog stadig stigende.

Indenfor aktivitetsområ
det er der også en god stig
ning på såvel Danmark-Sta- 
fetten som Tour de Pedal, 
der i år begge har sat nye 
rekorder for deltagelse, men 
som bekendt er dette begge 
arrangementer, der ikke tæl
ler med i medlemsstatistik
kerne. LøbeTouren er en ny 
aktivitet, der er startet op 
som supplement til Etape
løbet.

Nye sammenslutninger
Siden sidste repræsen

tantskabsmøde er der kun 
optaget en ny sammenslut
ning, Haslev Firma og Famili
esport, men flere står umid
delbart foran stiftelse og 
optagelse i forbundet. Lige 
her og nu drejer det sig om 
to på Fyn: Vestfyns Firmaid
ræt og Aktiv Fritid Midtfyn.

Indtægterne forøget
Som bekendt bliver regn

skabet efter den nye struktur 
gennemgået og vedtaget på 
formandsmøderne om for
året, men det må være natur
ligt, at beretningen alligevel 
kommer med nogle bemærk

ninger. I modsætning til både 
1989 og 1990, hvor forbundet 
kørte med underskud, har 
der både i 1991 og i 1992 
været tale om overskud. Ikke 
store, men dog overskud.

At dette har været muligt 
skyldes, at indtægtssiden er 
blevet væsentlig forbedret 
gennem forøgede tilskud fra 
Dansk Tipstjeneste ligesom 
stigningen fra 4 til 5 % af 
overskuddet til idrætsformål 
er slået helt igennem nu.

Omsætningen i Dansk 
Tipstjeneste har været stærkt 
stigende ikke mindst på 
skrabespillet, som det første 
år gav et overskud, der var 
væsentligt højere end forven
tet.

Vi kender på nuværende 
tidspunkt vort tilskud for 
1994, hvilket også fremgår af 
budgettet. Vi kan dog også 
konstatere, at der igennem 
den revision af tips- og lottol
oven, der er vedtaget af fol
ketinget den 26. maj 1993, 
ikke vil blive tale om de stig
ninger i tilskud, som vi har 
været vant til gennem de sid
ste år, men der vil heller 
næppe kunne forventes et 
fald.

Som tidligere år har for
bundet skulle rapportere til 
kulturministeriet vedrørende 
forbundets indsats på bred
deidrætsområdet, men det 
tilhørende samråd mellem 
ministeriet og idrætsorgani

sationerne har i skrivende 
stund endnu ikke været 
afholdt.

Udvidelse af 
forbundskontoret

I takt med den udvikling, 
der har været indenfor for
bundet, har det også været 
nødvendigt med en styrkelse 
af administrationen, og at 
tiden løber hurtigt, kan man 
også i dette tilfælde konsta
tere. I beretningen til repræ
sentantskabsmødet i 1991 
kunne man læse om en frem
tidig udvidelse af forbunds
kontoret uden årstal, og nu 
er det en kendsgerning, at 
forbundet inviterer til indvi
else på forbundskontoret 
først i det nye år.

Det er ikke mindst aktivi
teterne inden for aktivitets- 
og uddannelsesområdet, der 
har presset på, samtidig med 
en øget servicering af sam- 
menslutninger/kredse, 
udvalg og forbundets øvrige 
organer. Udover til stadighed 
at holde maskinparken ajour 
har det været nødvendigt 
med nyansættelser.

Nyansættelser
Nye arbejdsopgaver er 

kommet til, og for nogle er 
der tale om en vis omroke
ring, og i septembernumme
ret af Firmaidræt var der en 
god beskrivelse af personer 
og arbejdsområder.
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m e d l e m s s t a t i s t i k  m e d  7 3 .4 6 7  m e d l e m m e r .

På forbundskontoret er 
der i dag incl. generalsekre
tæren 10 ansatte. De nye der 
er kommet til siden sidste 
repræsentantskabsmøde er: 
Marianne Nielsen i forsendel
sen, Birthe Westing i forbin
delse med aktivitetsudval
gets arbejde og Kirsten Mik
kelsen, der foreløbig er ansat 
indtil den 31. december 1993. 
Kirsten har som hovedopga
ve har haft registrering og 
arkivering af forbundets 
historiske materiale.

Konsulentstaben udvidet
På formandsmødet i maj 

var der enighed om at udvide 
konsulentstaben, således at 
det blev muligt at servicere 
kredse og sammenslutninger 
bedre. Der var efterhånden 
lagt mange forbundsopgaver 
på konsulenterne. Der blev 
derfor i løbet af 1993 ansat 
tre konsulenter mere, såle
des at den samlede konsu
lentstab i dag er oppe på 10.

De nyansatte er Henning 
Hvidegård Jensen, der sam
men med Jan Grumstrup 
skal køre parløb i landsdel 
Nord. I landsdel Syd er en 
gammel kending vendt tilba
ge til folden. Torben Laursen 
og Jan Steffensen er nu sam
men om opgaverne i denne 
landsdel. Øst for Storebælt er 
Sannie Kalkerup ansat, med 
opgaver i Storkøbenhavn 
som primært arbejdsområde, 
men ligesom i de andre 
landsdele skal der løses 
opgaver i samarbejde med 
den anden konsulent i områ
det, Jørgen Rasmussen.

Redaktøren samt aktivi
tetskonsulenterne og uddan
nelseskonsulenten er hjem
mehørende på forbundskon
toret. Jesper Mathiesen har 
søgt andre græsgange og i 
hans sted er Bo Isaksen 
ansat.

Mere specialisering
Tidligere var det sådan i 

forbundet, at alle udførte 
opgaver fra flere forskellige 
arbejdsområder, hvilket 
gjaldt både konsulenter og 
det administrative personale.

Udviklingen har vist, at 
det har været nødvendigt 
inden for visse opmråder, at 
have specialister, men at det 
alligevel er nødvendigt med 
et snævert samarbejde er 
indlysende. Der arbejdes der

for til stadighed med at 
udvikle og forbedre samar
bejdsrelationerne både på 
fællesmøder mellem hele 
personalet og på seperate 
konsulentmøder.

Forbundets virksomhed
Egentlig er dette den 

første beretning til et repræ
sentantskabsmøde efter den 
struktur, der blev vedtaget i 
Slagelse 1991. På tre for
mandsmøder har styrelsen 
både skriftligt og mundtligt 
redegjort for forbundets virk
somhed, men alligevel er det 
naturligt, at der her samles 
op på nogle hovedlinier.

På dette repræsentant
skabsmøde er det idræts
strukturen, der er hovedem
net. Emnet har været disku
teret på sammenslutnings
plan, på kredsplan, på lands
delsplan, i sektionerne i IA, 
på formandsmøde, i styrel
sen, ja ved næsten alle lejlig
heder, hvor der har været 
repræsentanter fra DFIF til 
stede, ligesom forbundet har 
afholdt tema-dage over 
emnet, og nu står vi over for 
den endelige behandling her
af.

Ændringsforslag er udar
bejdet af strukturgruppen, 
der har analyseret og bear
bejdet idrætsstrukturen ud 
fra den kritik og de udsagn,

der er fremkommet fra 
idrætsledere, via møder/refe- 
rater og afholdte tema-dage.

I nogle år har styrelsen 
efterhånden mindst en gang 
om året haft møde med for
bundets udvalg, og styrelsen 
vil ikke undlade at gøre 
opmærksom på, at den fin
der, at det har været nogle 
særdeles gode møder, hvor 
det har været muligt at få 
drøftet de problemstillinger, 
der måtte være.

EDB-brugergruppe
På EDB området har det 

været styrelsens holdning, at 
forbundet kun skulle beskæf
tige sig med software 
omkring medlemsregistre
ring og turneringstilrette
læggelse samt naturligvis 
tekstbehandling.

I skrivende stund kan der 
ikke siges noget entydigt, da 
en nedsat brugergruppe her 
først i oktober samles for at 
udveksle erfaringer, men der 
er kommet flere henvendel
ser, der går på, at forbundet 
også bør tage sig af hardwa
residen.

En begyndelse hertil har 
været, at styrelsen har god
kendt, at de udvalg, der kan 
udvise et behov for anskaf
felse af PC'ere, skal imøde
kommes, og i dag har de fle
ste udvalg og sektioner

anskaffet en PC'er incl. prin
ter.

Plads til historien
Det historiske udvalg er 

også for alvor trukket i 
arbejdstøjet, og det bliver 
spændende at følge det vide
re arbejde. I dag er vi i fuld 
gang med at registrere og 
arkivere både forbundets 
papirer og også effekter fra 
sammenslutningerne. Alt 
sammen ting, der skal bru
ges i forbindelse med forbun
dets 50 års jubilæum den 20. 
januar 1996.

I forbindelse med udvidel
sen af forbundskontoret er 
der her afsat plads, således 
at det historiske udvalg får 
en del plads at boltre sig på 
til permanente udstillinger, 
som med passende mellem
rum vil blive justeret.

Nationalt samarbejde
Idrættens Fællesråd (IF) 

der er samtaleforumet for 
idrættens hovedorganisatio
ner, består i dag efter sam
menlægningen af DDSG&I og 
DDGU af Danske Gymnastik 
og Idrætsforeninger (DGI) og 
Danmarks Idræts-Forbund 
(DIF) og naturligvis Dansk 
Firmaidrætsforbund (DFIF).

Idrættens Fællesråd 
repræsenterer idrætten over 
for andre organisationer og
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varetager forhandlingerne 
med myndighederne. Sekre
tariatsfunktionen varetages 
på skift af de tre organisatio
ner og siden sidst, da den 
blev varetaget af DFIF har 
DGI haft den og i 1993 over
gik den til DIF.

Tips- og lottoloven
I den forløbne periode har 

det vigtigste spørgsmål 
naturligvis været en ændring 
af tipsloven, hvor idrættens 
organisationer ønskede en 
liberalisering, således, at det 
blev muligt fra Dansk Tips
tjenestes side at indføre nye 
spil, uden at skulle spørge i 
folketinget først.

Dette er gennemført, og 
der er også siden gennemført 
en ændring af fordelingen af 
overskuddet fra Dansk Tips
tjeneste.

Det viste sig hurtigt, at 
indførelsen af nye spil bevir
kede en øget omsætning og 
dermed også et større over
skud. Det var specielt skra- 
belotteriet, der i opstartsfa
sen sprængte alle rammer.

I forbindelse med den 
ændrede fordeling over
skudsmodtagerne imellem 
har der været afholdt mange 
møder med andre interesse
organisationer både på og 
udenfor tips- og lottoloven, 
og indimellem har det været 
temmelig hektisk. Alle har 
selvfølgelig kunnet læse, at 
overskudet steg kraftigt, 
hvilket naturligvis øgede 
interessen for fordelingen.
Fra idrættens side måtte vi 
erkende, at det ville blive 
svært at fastholde den pro
centsats man havde, og 
resultatet blev da også en 
mindre procentsats.

Våbensikring
Udover de gode samar

bejdspartnere indenfor IF, 
har vi naturligvis også man
ge andre relationer. Samar
bejdet med DGI og KFUM 
vedr. inde/udefodbold og

M e d  4 5 0  d e l ta g e r e  t i l  E u r o -  

f e s t i v a l  i  B e r lin , v a r  d e  

r ø d / h v i d e  f a r v e r  m e d  t i l  a t  

s æ t t e  k u l ø r  p å  f e s t i v a l e n .  

N æ s t e  g a n g  E F C S  a r r a n g e r e r  

E u r o f e s t v a l  b l i v e r  d e t  i  

Z a r a g o z a i m a j  1 9 9 5 .  

F o to .  J ø r g e n  R a s m u s s e n .

håndbold omkring regler, 
uddannelse af dommere m.v. 
fortsætter. Dette i snævert 
samarbejde med Dansk Fod
bolddommer Union, Forenin
gen af Lokalunioner og 
Dansk Dommer og Regelko
mité.

I våbenudvalget under 
justitsministeriet arbejder 
man i øjeblikket med et for
slag om bedre sikring af 
opbevaringen af våben. En 
større sag, der også for vore 
sammenslutninger med 
skydning på programmet kan 
gå hen og blive en bekostelig 
affære, men udvalget arbej
der meget langsomt med få 
møder i løbet af året, så på 
nuværende tidspunkt kan 
der ikke siges noget om en 
evt. ikrafttrædelsesdato.

Vi har et nært samarbejde 
med idrætshøjskoler omkring 
uddannelsen af familieid
rætsledere.

Ældreidræts-konferencen
På tidspunktet for repræs

entantskabsmødets afholdel
se har der netop været 
afholdt en konference vedr. 
ældreidrætsområdet. En kon
ference, der er planlagt i 
samarbejde med Odense 
Universitet og Dansk Arbej
der Idrætsforbund (DAI). 
Konferencen har fået støtte 
fra Helsefonden og også 
Danmarks Idræts-Forbund 
har gennem DAI fra deres 
forsøgspulje været sponsor.

Folkeoplysningsloven
DFIF er også repræsente

ret i det samarbejdsudvalg, 
der består af repræsentanter 
fra idrætsorganisationerne,

Kommunernes Landsfore
ning og Oplysningsforbunde
ne, et samarbejdsorgan, der 
varetager disses interesser i 
forhold til folkeoplysningslo
ven.

Loven står foran en revisi
on, og i den forbindelse vil 
der uden tvivl blive oprettet 
en ny baggrundsgruppe til at 
varetage idrættens interes
ser. En gruppe, hvor DFIF 
naturligvis vil blive repræs
enteret.

I Foreningen til fremme af 
Motion og Idræt (FMI) har 
DFIF stadig formandsposten 
ved Tage Carlsen. Bestyrel
sen er blevet udvidet, såle
des at der nu også i denne 
sidder brugerrepræsentanter. 
I øjeblikket forbereder man 
oprettelsen af et regionalt 
netværk.

Idrættens byggefond
Aktiviteterne i sammen

slutningerne er også stigen
de, hvad forbundet kan kon
statere på de mange ansøg
ninger til anlægs- og materia
lekontoen. I denne forbindel
se er det forstemmende med 
den politik, der er anlagt fra 
kreditforeningernes side med 
hensyn til långivning.

I Idrættens Fællesråd er 
der taget mange initiativer til 
at få ændret på denne politik. 
Indtil videre uden resultat, 
men der arbejdes stadig for 
en løsning.

I den forbindelse kan det 
være på sin plads at nævne, 
at der i forbindelse med revi
sionen af tips og lottoloven, 
er blevet oprettet en fond 
under kulturministeriet, med 
det formål at kunne støtte
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opførelsen af faciliteter.
Idrættens Fællesråd har 

spillet ud med et forslag til 
vedtægter, der nu ligger på 
Kulturministerens skrivebord 
til endelig behandling.

Kampagnesamarbejde
Et samarbejde vi forventer 

os meget af er indgået med 
Red Barnet om afholdelse af 
en kampagne: "Ta' dit barn i 
hånden og gå en tur".

Den afvikles den 24. okto
ber, så på repræsentant
skabsmødet kender vi resul
tatet. Mange af vore sam
menslutninger er med. I 
ugen inden arrangementet 
løber af stablen håber vi, at 
alle lokalradioer de pågæl
dende steder vil medvirke og 
afspille et bånd, hvor promi
nente personer som Hans 
Otto Bisgård, Lise Nørgård, 
Lars Larsen, Ghita Nørby og 
Uffe Ellemann Jensen har 
indtalt spots med opfordring 
om at deltage.

Andre samarbejdspartne
re, som bør nævnes er Friluft- 
rådet, Trimkomiteen, Idræts
mærket, Idrættens Forsk
ningsråd samt Københavns 
Idrætsanlæg.

Internationalt samarbejde
EFCS, den europæiske 

federation for firmaidræt, har 
afholdt Sommerfestival i Ber
lin i juni 1993, med små
10.000 deltagere, hvoraf ca. 
450 kom fra Danmark. Det 
var det trediestørste delta
gerantal af de 21 lande, der 
deltog, når man ser bort fra 
Tysklands egne deltagere.

Der blev afviklet konkur
rencer i 37 forskellige disci-
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pliner på 73 forskellige 
idrætsanlæg i Berlin.

Når man samler så mange 
mennesker vil der altid opstå 
større eller mindre proble
mer, og en efterfølgende eva
luering har bragt ting frem, 
der vil blive ændret i forbin
delse med afviklingen af 
fremtidige festivaler. Det 
gælder specielt åbnings- og 
afslutningsceremonierne. 
Trods div. problemer har sty
relsen opfattelsen af, at det 
for deltagerne har været en 
god oplevelse.

Desværre havde vi under 
festivalen en særdeles kede
lig hændelse. En af deltager
ne fik under afviklingen af et
5.000 meter løb på et stadion 
hjertestop og døde umiddel
bart efter, og da det var en 
dansk deltager denne tragi
ske hændelse gik ud over, 
berørte det os særlig dybt.

Vore tyske værter var 
yderst hjælpsomme i forbin
delse med de problemstillin
ger et sådant dødsfald altid 
giver, og vi skylder dem stor 
tak, ligesom vi har den dybe
ste medfølelse med de efter

ladte.
I EFCS blev Tage Carlsen 

og Svend Møller genvalgt 
som henholdsvis præsident 
og generalsekretær på en 
kongres i London i 1992.

I præsidiet har Danmark 
grundet Tage Carlsens posi
tion som præsident en ekstra 
plads, der varetages af Kurt 
Petersen fra styrelsen.

Nye EFCS-medlemmer
På kongressen blev Kroati

en, Litauen, Letland, Italien 
og Slovenien optaget som 
nye medlemmer, så der nu er 
i alt 19 medlemslande, og fle
re er på vej til næste kon
gres. Der blev også vedtaget 
nye vedtægter og retningsli
nier for afvikling af festivaler.

Arbejdet omkring sponso
rering fortsætter, men det 
har vist sig ikke at være så 
let som først antaget. Der er 
utroligt mange forhold, der 
skal belyses nærmere, lige
som sponsormarkedet i for
bindelse med afmatningen 
inden for industrivirksomhe
den i Europa er stagnerende.

Europæiske
sportsfestivaler

Den næste sommerfestival 
finder sted i Zaragoza, hvor 
et af præsidiemøderne fandt 
sted, og for de forhåbentlig 
mange deltagere fra Dan
mark venter der helt sikkert 
en stor oplevelse.

I Albertville, Frankrig 
afvikles der i slutningen af 
januar og i begyndelsen af 
februar vinterfestival, og vi 
har fået mange interesserede 
forespørgsler, så vi forventer 
i det mindste at få en bus 
med 45 deltagere sendt af 
sted.

Udover EFCS-samarbejdet 
har vi også et tæt samarbej
de med de nordiske lande, 
specielt med Norge. I som
meren 1993 afholdt Norge og 
Danmark fælles aktiv ferie i 
Norge.

Hjælp til Baltikum
Samarbejdet med de balti

ske lande er også styrket. 
Som et eksempel herpå var 
der i foråret 1993 en delega
tion fra Dansk Firmaidræts
forbund i Vilnius i Litauen,

hvor der blev afviklet et 
seminar for 80 litauiske fore
ningsfolk, hvor grundmateri
alet var forbundets Idékata
log for ledere.

Arrangementet fik tilskud 
fra kulturministeriet og i den 
danske delegation deltog 
også en repræsentant fra kul
turministeriet.

Engagerede ledere
Endnu to år er gået i for

bundets historie, og vi nær
mer os med raske skridt tids
punktet for vort 50 års jubi
læum. Når vi ser tilbage, ikke 
blot på to travle år, men også 
på tiden siden forbundets 
stiftelse, kan vi konstatere, 
at det til stadighed er lykke
des at befæste og udvikle vor 
position i det danske idræts
billede. Dette kan ikke lade 
sig gøre uden en stab af 
gode medarbejdere, og en 
stor flok engagerede frivillige 
ledere i alle forbundets led. 
Fra styrelsens side skal der 
lyde en stor tak til alle disse 
personer, der udfører et stort 
arbejde til gavn for Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Ny struktur på vej
Debatten om den nye idræts struktur har 

præget Idrætsafdelingens arbejde.
Der har dog også været tid til 

udviklings-arbejde.
Nye kategorier i fodbold og håndbold, 

4-mands dart, børne- og blindeskydning 
har været blandt de nye tiltag. 

Petanque og volleyball står på spring som 
nye landsstævneidrætter.

A f  H a n s  E r i k  J ø r g e n s e n ,  
f o r m a n d  f o r  I d r æ t s a f d e l i n g e n

Det har været et begi
venhedsrigt år, siden 
Idrætsafdelingen (IA) 

sidst aflagde beretning i for
bindelse med det ekstraordi
nære rep.-møde og formands
møde i november 1992 i 
Nyborg. I den efterfølgende 
periode indtil nu har IA 
afholdt ikke færre end 7 
møder.

Den intense mødevirksom
hed skal bl.a. ses i lyset af 
debatten omkring en ny IU- 
struktur, hvor IA har taget 
aktivt, og synes vi, positivt 
del i debatten, hvilket igen 
har betydet, at IA har udar
bejdet et forslag til en ny IU- 
struktur til dette repræsen
tantskabsmøde .

IA nedsatte i januar 1993 
en arbejdsgruppe bestående 
af Tage Brostrøm, Jan Rein
hold og Kim Thurø Jensen, 
og på IA-mødet i juni 1993 
blev arbejdsgruppens forslag 
enstemmigt godkendt af IA.

Debatten har naturligvis 
taget meget af IA's tid, men 
der har selvfølgelig også 
været tid til de traditionelle 
arbejdsopgaver, som er at 
arrangere og afvikle forbun
dets landsstævner, udvikling 
af de enkelte idrætsgrene

samt afholde sektionsårsmø
derne.

Positivt landsstævneår
I forbindelse med landss- 

tævnerne vil IA gerne 
udtrykke en stor tilfredshed 
med det arbejde, de arrange
rende sammenslutninger 
lægger for dagen. Alle lands
stævner bærer præg af, at 
der er lavet et godt og stort 
forberedende arbejde fra 
arrangørernes side. IA retter 
hermed en stor tak til lands

stævnearrangørerne, og 
håber samtidig, at denne 
positive linie kan fortsætte 
fremover.

Få karantæner
Det er, heldigvis, næsten 

overflødigt at nævne noget 
omkring idømmelse af karan
tæner, for det er meget beg
rænset. Der bliver færre for 
hvert år, og hvis en deltager 
endelig er forhindret, er man 
blevet utrolig god til at give 
besked, og få fulgt det 
mundtlige afbud op af et 
skriftligt.

Det ville være ønskeligt, 
hvis der ikke var noget over
hovedet, der hed karantæner, 
men IA føler, når en deltager 
en sjælden gang udebliver 
uden afbud, er det nødven
digt med denne sanktions
mulighed.

Alt ialt et utroligt positivt 
landsstævneår.
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EDB
De fleste idrætssektioner 

er efterhånden blevet udsty
ret med EDB-udstyr, og det 
har for fleres vedkommende 
også været i brug ved landss- 
tævnerne.

IA og sektionerne retter 
en stor tak til forbundet for 
EDB-udstyret, der har gjort 
det traditionelle og rutine
prægede arbejde lettere, og 
samtidig åbnet nye mulighe
der bl.a. i forbindelse med 
programlægning og resultat
lister ved landsstævner. Sek
tionerne har stort set fået 
det EDB-udstyr og de pro
grammer, man har ønsket.

Samarbejde med 
øvrige organisationer

Som det sikkert er de fle
ste bekendt, har forbundet 
(håndboldsektionen og Kurt 
Petersen fra Styrelsen), ind
gået en samarbejdsaftale 
med Dommer og regelkomi
teen (DRK). Man har fået for
længet associeringsordnin
gen frem til marts 1994, hvor 
forbundet efter al sandsyn
lighed vil blive optaget som 
fuldgyldigt medlem af DRK 
på organisationsmødet i 
Dansk Håndbold Forbund 
(DHF). Det betyder, at DFIF- 
håndbolddommere vil blive 
ligestillet med dommere 
under DHF.

På fodboldsiden er der 
fortsat et meget positivt 
samarbejde med DFU og de 
øvrige organisationer 
omkring uddannelse af fod
bolddommere.

Sektionsårsmøder
Sektionsårsmøderne blev 

afholdt den 25. september på 
Hotel Nyborg Strand, og der 
er i sektionerne stor enighed 
om, at det var meget positive 
årsmøder med god spørge
lyst og stort fremmøde. For 
første gang havde sektioner
ne udsendt skriftlige beret
ninger, og det viste sig at 
være en rigtig god idé.

I de udsendte referater vil 
det fremgå hvilke ændringer, 
der er foretaget i de enkelte 
sektioners turnerings- og 
spilleregler.

I billardsektionen blev der 
valgt ny sektionsformand, 
idet Erik Lundsgård efter 
eget ønske valgte at stoppe 
efter 10 år i sektionen, og ny 
formand blev Ole Toft (sekti

onsmedlem). Det betød, at 
der også skulle vælges et nyt 
sektionsmedlem, og det blev 
Bent T. Jensen, København, 
der tidligere har siddet i sek
tionen.

Tillykke med valgene til 
Ole Toft og Bent T. Jensen og 
held og lykke med arbejdet 
fremover. Endvidere rettes 
en stor tak til Erik Lundsgård 
for de 10 år, han har været 
med til at udvikle billardspor
ten under DFIF.

På sidste repræsentant
skabsmøde skrev IA i sin 
beretning, at man var lidt 
utilfreds med, at flere dele
gerede forlod årsmøderne, i

F o r m a n d e n  f o r  I A ,  H a n s  E r i k  

J ø r g e n s e n ,  s t i l l e r  o p  t i l  v a l g  

t i l  d e t  n y e  i d r æ t s u d v a l g  (IU ). 

F o to .  N i e l s  N y h o l m .

nden de var slut. Dette er i år 
blevet gjort godt og grundigt 
til skamme, og alle deltagere 
skal roses for en utrolig god 
mødedisciplin.

Volleyball og petanque nye 
idrætsgrene

Den 13.-14. november 
1993 afvikles prøvelands
stævne i volleyball i Køben
havn med IA og Dansk 
Hospitals Idræts-Forbund 
(DHIF) som arrangører. Der 
er fri tilmelding til landsstæv
net, og arrangørerne håber 
på min. 20 hold. IA takker 
DHIF for den hurtige tilken
degivelse, da det viste sig, at 
Århus Firma Sports nye hal 
ikke blev færdig tids nok til 
at afholde prøvelandsstæv
net her til efteråret.

Det skal pointeres, at man 
fortsat arbejder på, at afvikle 
et prøvelandsstævne i Århus 
i foråret 1994 med Århus Fir
ma Sport som medarrangør. 
Indbydelse m.v. vil naturlig
vis blive udsendt i god tid. 
Også en tak til Århus Firma

Landsstævner 1994
Vinterlandsstævnerne 1994 er planlagt til at finde sted 
følgende steder:
Badminton 26.-27. marts i Frederikshavn
Billard 12.-13. marts i København
Bordtennis 12.-13. marts i Helsingør
Bowling 19.-20. marts i Århus
Dart 12.-12. marts i Holstebro
Fodbold 19.-20. marts i Fredericia
Håndbold 26.-27. marts i Esbjerg
Kegler 19.-20. marts i Fredericia
Pistol 26. marts i Vejen
Riffel 15 m. 19.-20. marts i Esbjerg

Sommerlandsstævnerne 1994 er planlagt til at finde sted 
følgende steder:
Dart 4-mands hold 17.-18. september i Århus
Fodbold 10.-11. september i Nykøbing F.
Håndbold 17.-18. september i Køge
Riffel 50 m. 17.-18. september i Thisted

I 1993 har IA indgået aftale med Københavns Firma Sport 
om at placere alle landsstævner (både vinter og sommer) i 
1996 i København i anledning af, at København er blevet 
udnævnt til at være Europas kulturby dette år, og i anled
ning af, at forbundet fylder 50 år i 1996.
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Sport for velvilligt at have 
stillet sig til rådighed for det
te arrangement.

På IA's møde med sektio
nerne den 7.-8. november 
1992 i Ry blev man præsente
ret for petanque ved Ry Fir
ma Sports formand Knud 
Johansen og repræsentanter 
for Dansk Petanque Forbund, 
og det er absolut ikke utæn
keligt, at der i nær fremtid 
også vil blive afholdt prøve
landsstævne i petanque.

Idrætssektion eller 
idrætsleder?

Et af de store emner på 
dette repræsentantskabsmø
de vil være behandlingen af 
IU-strukturen. IA har derfor 
udarbejdet vores eget forslag 
til en ny IU-struktur, og den 
ligger i store træk op ad 
strukturgruppens forslag. 
Den ene, store forskel er dog, 
at IA's forslag går på at bibe
holde sektionerne, mens 
strukturgruppens forslag går 
på én idrætsleder for hver 
idrætsgren.

IA finder det lidt uansvar
ligt, hvis én person skal stå 
alene med ansvaret for en 
idrætsgren, og mener at 
udvikling og nye tiltag vil 
komme til at lide herunder.

I de seneste par år har 
sektionerne bevist deres 
berettigelse med mange nye 
tiltag. Her kan f.eks. nævnes 
4-mands hold i dart, nye 
kategorier i både fodbold og 
håndbold, børne- og blinde- 
skydning i pistol og meget 
mere. Samtidig har flere sek
tioner fungeret som undvise
re hos sammenslutninger, 
der ønskede at starte nye 
idrætsgrene op.

IA er enige med struktur
gruppen om, at strukturen 
for IA's sammensætning bør 
ændres til et idrætsudvalg 
bestående af tre personer til 
at tage sig af overordnede 
opgaver, og et dermed større 
ansvar til sektionerne/idræts- 
lederne.

IA håber, at IA's forslag til 
en ny IU-struktur vil blive 
vedtaget til gavn og glæde 
for idrætten i DFIF.

Til slut vil jeg gerne takke 
sektionerne, styrelsen, øvri
ge udvalg, konsulenterne og 
funktionærerne på forbunds
kontoret samt alle lands
stævnearrangører for et godt 
og positivt samarbejde.
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Idrætstilbud til alle
A f  J ø r g e n  P i le g a a r d ,  

f o r m a n d  f o r  

A k t i v i t e t s u d v a l g e t

DFIF's Aktivitetsudvalg vil tilbyde idræts
aktiviteter til alle, og de er allerede godt igang.

Flagskibene er stadig Danmark-Stafetten og 
cykelkampagnen Tour de Pedal, men udvalget 
forventer også meget af nye projekter omkring 

Ældreidræt, Idræt om Dagen og 
Virksomhedskultur.

De sidste to år har Akti
vitetsudvalget (AU) 
gennemgået en del 

forandringer. Efter at den 
mangeårige formand for AU, 
Kaj Larsen, valgte at forlade 
udvalget i 1991, har vi siden 
også måttet sige farvel til 
aktivitetskonsulent Jesper 
Mathiesen og formand Alis 
Thestrup.

Denne turbulens har dog 
ikke påvirket udvalgets 
arbejde. Tværtimod føler vi i 
udvalget, at der idag er en 
vilje til og interesse for at få 
tingene til at fungere.

Og fungerer gør det. Det 
ses ved den store interesse, 
der efterhånden er ved at bli
ve skabt i sammenslutnin
gerne for de mange tilbud, 
som udvalget har. Aldrig har 
så mange mennesker delta
get i så mange forskellige 
aktiviteter, som vi ser idag. 
Gennem de mange tilskuds
ansøgninger, som vi behand
ler i udvalget, kan vi se, at 
der er ved at komme gang i 
de såkaldte "alternative 
idrætter" ude i det danske 
land.

Motionskampagnerne vokser
Motionscykelkampagnen 

Tour de Pedal har i jubilæum
såret (15 år) slået alle rekor
der med 52.000 mennesker 
på cyklerne og en tilbagelagt 
strækning der svarer til 13 
gange rundt om Jorden.

Motionsløbet Danmark- 
Stafetten er efterhånden ved 
at være noget af et tilløbs
stykke. Med et deltagerantal 
på 1183 hold i 1993 må det 
siges, at der er ved at være 
tale om en succes. Vi er nu 
oppe på 11 løbende byer og 
flere sammenslutninger har 
meldt sig som værende inter
esserede.

LøbeTouren er en gammel 
kending, men er nu blevet 
lanceret i ny indpakning. Vi 
har ændret det tidligere Eta
peløb lidt og givet det en 
anden profil. Dette har med
ført at arrangementet har 
tredoblet deltagerantallet fra 
4 sammenslutninger til 12 
med LøbeTouren på pro
grammet.

Idrætsmærket har des
værre ikke haft den store til
slutning indenfor det sidste 
stykke tid. Det vil vi prøve at 
ændre ved en bedre informa
tion om denne brede idræts
aktivitet. Der er mange 
muligheder for at kunne 
erhverve idrætsmærket, og 
alle disse muligheder skal nu 
belyses gennem foldere, som 
er under bearbejdelse.

Ud på gulvet
Ældreidræt er nu så langt i 

planlægningen, at der den 5.- 
7. nov. 1993 afholdes en kon
ference om emnet. Under tit
len "Ud på gulvet" er der 
arrangeret en utraditionel 
konference, der gerne skulle 
medvirke til, at ældreidræt 
også bliver en aktivitet i 
sammenslutningerne.

Familieidrætten vinder 
mere og mere frem i sam
menslutningerne. Som noget 
nyt kan vi nu tilbyde " spot
kurser" i familieidræt. Dette 
for at gøre det bedre og ikke 
mindst nemmere, at kunne 
deltage i inspirationskurser
ne for familieidrætsledere. 
Idræt om Dagen bliver mere 
og mere aktuel, så derfor har 
AU startet et projektforsøg,

M o t io n s l ø b e t  D a n m a r k -  

S t a f e t t e n  e r  b l e v e t  e t  t i l l ø b s 

s t y k k e  m e d  11 b y e r  p å  s t a r t l i 

s t e n .  1 1 8 3  h o l d  d e l t o g  i  1 9 9 3 .  

F o to .  C h r . A s b ø l .

hvor fem sammenslutninger 
indgår som "forsøgsbyer" for 
at klarlægge en strategi for 
denne aktivitet.

Virksomhedskultur
kulegraves

Virksomhedskultur vil 
fremover blive et område, 
som AU vil satse mere tid på, 
og vi har allerede indgået 
aftale med Institut for Idræt 
ved Odense Universitet om 
en Undersögelse, hvis resul
tater skal danne udgangs
punkt for forbundets videre 
arbejde med virksomheds
kultur.

Familieferie har gennem 
en årrække været afholdt på 
Kongskilde Friluftsgård med 
en god tilslutning. Med de 
tilbagemeldinger, som udval
get har fået, har der været en 
stor tilfredshed med denne 
ferieform.

AKP-nettet er nu blevet 
oprettet, og vi har indenfor 
det sidste år samlet aktivi
tetskontakt-personerne til 
forskellige informationsmø
der. Der er enighed blandt 
AKP'erne om, at en ekstern 
mødeaktivitet på kredsplan 
er at foretrække.

Tilbud til vandrefugle
"Ta' dit barn i hånden og 

gå en tur" er et arrange
ment, som vi i samarbejde 
med Red Barnet har tilrette
lagt søndag den 24. oktober
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1993. De 38 sammenslutnin
ger som var med til at gen
nemføre denne aktivitet, 
medvirkede til, at der blev 
samlet penge ind til handi
cappede børn i Lesotho i 
Afrika. Det er dejligt, at kun
ne give et bidrag til et huma
nitært formål gennem famili
ehygge og motion.

Et lille skår i glæden var 
dog, at der ikke var flere 
sammenslutninger, som del
tog. Især sammenslutninger 
på Fyn og Sjælland var ringe 
repræsenteret med tre sam
menslutninger fra Fyn og 
seks sammenslutninger fra 
Sjælland. De resterende 29

byer var alle fra Jylland. Men 
måske er der en kommunika
tionsbrist til visse landsdele 
eller hvad?

Vandrestafetten er Dansk 
Motionsforbunds tilbud til 
alle vandrefugle i 1994.1 
tidsrummet fra den 13. marts 
til den 7. maj 1994 skal sta
fetten gå fra grænsen til Fre
derikshavn og Brønderslev, 
tilbage gennem Jylland, over 
Fyn til Sjælland for så at 
ende i København.

Også virksomhedskultur
Fremtidens idrætsbillede 

vil se anderledes ud end det 
gør idag. At gå fra et produk

tionssamfund til et informati
onssamfund sætter sine spor, 
også i idrætten. Mange flere 
vil få mulighed for at dyrke 
idræt under andre forudsæt
ninger end dem, vi hidtil har 
kendt.

Derfor er det vigtigt, at vi 
nu og i tiden fremover satser 
mange ressourcer på at 
opbygge idrætstilbud til alle. 
Aktivitetsudvalget er igang 
med at realisere disse tanker, 
og vi forventer os meget af 
resultaterne, der kommer fra 
de projekter, som er sat 
igang omkring Ældreidræt, 
Idræt om Dagen og Virksom
hedskultur.

De eksisterende kampag
netilbud vil blive vedlige
holdt, men her er det også 
vort mål at flere sammenslut
ninger skal være med. Det vil 
vi gøre ved hjælp af en bedre 
markedsføring indenfor 
områderne.

Aktivitetsudvalget arbej
der for at få alle disse områ
der til at fungere. Det kan 
kun gøres ved interesse og 
engagement, og ved et godt 
samarbejde med alle de 
ansatte i DFIF. En stor tak til 
dem for deres altid velvillige 
bistand og arbejdsomhed.

Kurser mod nye højder
A f  H a k o n  J ø r g e n s e n ,  
f o r m a n d  fo r  
U d d a n n e l s e s u d v a l g e t

et er med glæde, at 
U ddannelse sudvalget 
(UU) kan meddele, at 

de kursusønsker der blev 
fremført på formandsmødet i 
maj 1992, er blevet afviklet, 
eller er på programmet for 
1993/94.

Mødet med styrelsen
Det blev besluttet at tilby

de gratis grundlæggende 
kursus i foreningsarbejde til 
nye sammenslutninger. Sty
relsen var enig med UU i, at 
tilmelding til forbundets 
instruktøruddannelse I,II og 
III er bindende til en samlet 
pris af kr. 1.800,- (som dog 
kan betales i 3 rater å kr. 
600,-), og at UU må hæve 
kursuslederbeløbet fra kr.
75,- til kr. 120,-.

Derudover blev flg. disku
teret: Uddannelse af instruk
tører og ledere til brug for 
den del af befolkningen, der 
står uden for det normale 
arbejdsmarked. Ideen er, at

forbundet i samarbejde med 
den lokale sammenslutning 
og kommunes beskæftigel
sesafdeling, kan uddanne 
ledige, der kan fungere som 
instruktører, turist- eller 
idrætsguider i en bredere 
sammenhæng.

Styrelsens svar var, at 
man godt kan acceptere dis
se ideer.

Møder med AU
Ved mødet med AU disku

terede vi en koordinering af 
kurser, indhold, markeds
føring, instruktørløn, økono
miske forhold og en gensidig 
information. I efteråret afvik
les der kursus i square-dan- 
ce, og et nyt inspirationskur
sus i petanque, kurvebold, 
intercrosse, ultimate frisbee 
og motionsbolden. Disse 
inspirationskurser er i høj 
grad interessante set i for
hold til familien, da disse spil 
er velegnede som familiespil.

Der var enighed i AU og 
UU om, at samarbejdet mel
lem de to udvalg kører så 
godt, at der ikke er brug for 
direkte problem-afklarings
møder. Eventuelle akut op
ståede emner, kan derfor 
fremover klares ved en snak 
mellem formænd og konsu
lenter.

På formandsmødet i maj 
blev der fremlagt et forslag 
om, at UU og AU skulle 
underlægges et idrætsudvalg

i en evt. kommende struktur.
I den forbindelse blev AU og 
UU enige om, at den 
nuværende struktur, med 
direkte reference til for
bundsstyrelsen, fungerer så 
godt, at vi absolut ikke har 
behov for at få forlænget den 
eksisterende kommandovej. 
Derfor var AU og UU meget 
tilfredse med, at formands
mødet afviste det stillede for
slag.

Samarbejdet med IA
I samarbejde med IA og 

DRK, kan vi nu tilbyde hånd- 
bolddommeruddannelse, et 
weekendkursus af 20 timer, 
som afsluttes med dommer
eksamen. I samarbejde med 
håndboldsektionen arrange
res der praktik, således at 
kursisterne får praktiske fær
digheder ved at dømme for
skellige stævner/turneringer 
i DFIF. For fortsat at kunne 
dømme kræves det, at kursi
sterne deltager på et årligt 
møde, og DFIF orienteres fra 
DRK, når de afvikler et 
sådant møde.

Vedrørende det udviklede 
EDB-program inden for skyd
ning, har vi fået en henven
delse fra riffel- og pistolsekti
onen, om UU i rækken af de 
EDB-kurser, vi afvikler, også 
kan inddrage et kursus i 
stævne - og turneringstilret
telæggelse i skydning. Et 
EDB-kursus, der afvikles over

en weekend fra fredag til 
søndag.

KKP-nettet
Kursuskontaktpersonerne 

betragter vi i uddannelses
udvalget som meget vigtige 
led i den samlede uddannel
sesvirksomhed. Netværket 
blandt kredsens KKP'ere har 
nu vist sig at fungere effek
tivt og efter hensigten, idet 
der nu udarbejdes uddannel
sesplaner i de forskellige 
kredse, og behovet for kurser 
stiger hele tiden.

Derfor var tiden nu inde til 
at få sammenslutningernes 
KKP-net til at fungere på 
samme måde, så uddannel
sesudvalgets tilbud kan kom
me ud til sammenslutninger
nes bestyrelser og udvalgs
medlemmer og helst helt ud 
til klubberne, så alle forbun
dets medlemmer kan få del i 
tilbudene.

Det var med stor glæde og 
forventning, at vi i år kunne 
indbyde både kredsenes og 
sammenslutningernes KKP'e
re til et endagsmøde, der 
blev afviklet den 25. septem
ber i Jylland og den 2. okto
ber på Sjælland.

De emner, der blev disku
teret på KKP-møderne, var: 
KKP'erens retningslinier og 
funktionsområder samt 
arbejdsopgaver lokale 
uddannelsesplaner, procedu
re for kursustilmelding,
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ansøgning om kursustilskud 
m.v. Derudover var der erfa
ringsudveksling, og der var 
enighed om, at indkalde til et 
møde igen næste år over en 
fredag og lørdag.

Kurser mod nye højder
Kurser mod nye højder er 

temaet og omslaget på de 
kursustilbud, som UU har 
udsendt til forbundets sam
menslutninger og kredse. 
Indholdet viser, at også frem
over kan uddannelsesudval
get tilbyde nye og spænden
de kurser, der udover kvalitet 
også indeholder kreativitet 
og nytænkning. Kurser der i 
indhold og form også fremo
ver kan uddanne ledere, der 
er i stand til at tage fremti
dens udfordringer op.

Nye kurser
Siden sidst har der været 

afviklet Tai-chi, svømning I,
II og III samt livredning med 
bevis fra Dansk svømme- og 
livredningsforbund og bevis 
fra Falck på hjertemassage 
og livredning. Enkelte sam
menslutninger har haft en- 
dags-kursus i "planlægning 
af bestyrelsens arbejde", og 
der har været EDB-kursus.

Volleyball og square-dan- 
ce er også nye kurser, og 18 
personer tog mod tilbuddet 
om at lære square-dance, og 
flere ønsker er på vej om et 
sådant kursus.

Kursuslederkursus afvikles 
i november måned og her er 
der tilmeldt mange personer, 
hvoraf flere er helt nye i DFIF- 
regi. På den måde tilføres der 
også forbundet og uddannel
serne "nyt frisk blod".

Udvidet kreativitet, udvi
det talerteknik er nye kurser, 
der især henvender sig til 
" gamle ledere", der hqr 
været på kursus for nogle år 
siden. Med dette nye begreb 
"Efteruddannelse" har DFIF 
fået et tilbud til de garvede 
ledere, som ønsker fornyelse 
og inspiration til deres fore
ningsarbejde.

Inspirationskurserne er 
korte kurser over en eller to 
dage, og på disse kurser 
gives der netop inspiration til 
nye idrætter som petanque, 
ultimate-frisbee, intercrosse, 
motionsbold og kurvebold.

Afvikling af kurser
Medlemmerne har taget

og familien 
at stimulere 

interessen for 
samvær, idr og 

motion

er h iittS n fr. x&O i din 6
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godt imod de forskellige kur
sustilbud, og flere har efter
spurgt ekstra kurser, som 
ønskes afviklet i den enkelte 
landsdel. For tiden er kreati
vitets kurser meget efter
spurgte. Bowlingkurser har 
der været afviklet utallige af, 
og kurserne efterspørges sta
dig, da mange sammenslut
ninger får adgang til 
bowlingbaner.

PR og uddannelse
Udvalget har udviklet 

megen ny PR om kursus bl.a. 
kan nævnes luftballon-pje
cen, øjet med kurser efter 
behov, hvortil der er trykt 
bluser til instruktører, 
kursusledere og KKP'ere. Der 
er bluser med DFIF's logo og 
overskriften "Uddannelse", 
og der er produceret en map
pe til hver KKP'er i sammen
slutning og kreds. Desuden 
bringes blyanten i Firmaid
ræt. Med stor glæde læser 
udvalget alle de lokale fir
masports blade, som ofte 
omtaler kurser og oplevelser 
derfra.

DFIF's uddannelsesvirk
somhed nævnes nu også 
under emnet "idrætsinstruk
tør" i Erhvervskartoteket, 
som udgives af Rådet for 
Uddannelses- og Erhvervs
vejledning. Og der har været 
artikler i folkeskolens idræts
blad.

Koncept og produkt
bladsmappe

Som noget helt nyt har 
udvalget udviklet et koncept 
for DFIF's kurser for at sikre 
at, alle kurserne er ens med 
hensyn til rammer, indhold

og materialer uanset, hvor i 
landet kurserne afvikles. På 
den måde sikrer udvalget, at 
kursisterne modtager den 
samme viden uanset hvor i 
landet, kurset afvikles.

For at sikre konceptets 
udførelse er udvalget i gang 
med at producere en pro
duktbladsmappe, hvor de 
enkelte kursustilbud beskri
ves nærmere med hensyn til 
formål, målgruppe, indhold, 
varighed og tilmeldingsfrist. 
Koncept og produktblads
mappe sikrer kvaliteten på 
kurserne i DFIF.

Idrætsforskning, idrætsud
dannelse på universiteterne 
og idrætsskader er nogle af 
de specielle forbundsområ
der, som Jane sidder med i, 
og disse poster giver også 
inspiration til udvalgets kur
ser samtidig med, at det 
giver DFIF PR udadtil. Fra 
idrætsskade-projektet i Vejle 
er der til alle sammenslutnin
ger og kredse udsendt en 
bog om skader, og kurser om 
idrætsskader vil følge i køl
vandet på denne bog. Fra 
idrætsforskningsrådet og 
forskningscentret får Jane 
kendskab til de emner, som 
de unge forskere arbejder 
med p.t. Dette har bl.a resul
teret i artiklen i Firmaidræt 
om "Kvinder og idræt i 
DFIF", idet en forsker som 
arbejder med emnet "kvin
der og idræt" også ønskede 
af inddrage tal fra DFIF.

Målene er nået
Som nu afgående, efter 10 

år som formand for uddan
nelsesudvalget, må det være 
naturligt, at kaste et blik til-

E f t e r  1 0  å r s o m  f o r m a n d  f o r  
D F IF 's  u d d a n n e l s e s u d v a l g  
s i g e r  H a k o n  J ø r g e n s e n  s t o p  
f o r  a t  k o n c e n t r e r e  s i g  o m  u d 
d a n n e l s e n  a f  u n g e  i n s t r u k 

tø r e r  t i l  I d r æ t  o m  
D a g e n - p r o j e k t e r  i  
K ø b e n h a v n .
F o to .  N i e l s  N y h o l m .

bage på tiden, der er gået, 
for at se om de mål og for
ventninger vi i udvalget har 
haft, nu også er blevet indfri
et.

Ved en gennemgang af 
udvalgets referater er det 
glædeligt at kunne konstate
re, at det på flere områder er 
lykkedes at nå de mål, som 
udvalget valgte som de vig
tigste arbejdsopgaver.

1. At vi inden for de fysi
ske aktiviteter var i stand til 
at få uddannet vore egne 
forbundsinstruktører.

2. At få udviklet forbun
dets eget undervisningsma
teriale.

3. At få kredsens KKP-net 
accepteret og til at fungere.

4. At uddanne så mange 
instruktører, der kunne afvik
le de lokale grundkurser, der 
skulle være indgangstegnet 
til DFIFs instruktøruddannel
se.

Det er kun delvist lykke
des, der mangler endnu man
ge instruktører til de lokale 
grundkurser.

5. Tilbyde kurser efter 
behov.

Årsagen til at tingene lyk
kes er, at udvalget har til
knyttet en uddannelseskon
sulent, der med stor iver, 
interesse og dygtighed har 
omsat udvalgets beslutnin
ger til praktisk handling.
Men uden opbakning fra 
såvel forbundsstyrelsen, 
repræsentantskabet, KKP'er- 
ne og personalets indsats på 
forbundskontoret har det 
ikke været muligt.

Da det er min sidste beret
ning, vil jeg her benytte lej
ligheden til at takke alle i 
firmaidrætten, der har givet 
mig både med- og modspil, 
uden den havde jeg nok ikke 
den kampånd, der skal til.

Tak skal I have.
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lit t w ®  mpe

Nr. 860: Plakat t-shirt
100% bomuld i god kvalitet

Nr. 525: Nylon toilettaske
m/kam, tandbørste og skocreme

Nr. 699: 
Spillekort 15- Nr. 702: 

DFIF-Ligther

DFIF- Kuglepenne J j  Nr. 710: f t  Nr. 580: Lækkert badelagen C  Q  _
Nr. 709: Plast r Stål i " 70 x 140 cm. 100 % bomuldsfrotté

Nr. 520: Praktisk bæltetaske
i kraftig nylon, stor lomme.

Nr. 703: Paraply 
Blå/hvid 120 cm.

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling af tøj husk at opgive størrelser. Alle priser er ind. moms men excl. forsendelse.

Herm ed bestiller undertegnede:
Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:..... .... Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:.

Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:..... .... Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:.

Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:..... .... Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:.
Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:..... .... Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:.

Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:..... .... Varenr:... ... Antal:.... ... Størrelse:.

Navn:.............
Adresse:..........
Sammenslutning:.

Dato:..............
Nr. 701: Schweizerkniv
Original Victorinox /  60 mm. / blå Underskrift:.
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Urimelig
forskelsbehandling

En række folkeoply-
sende organisationer, 
herunder idrættens, 

har netop udgivet den 
første samlede oversigt 
over, hvordan landets kom
muner forvalter Folkeoplys
ningsloven - og dermed 
godt 2,6 mia. kr. til dansker
nes fritidsaktiviteter. Der er 
himmelvid forskel på, hvor 
mange penge kommunerne 
bruger på borgernes fri
tidsaktiviteter. I en presse- 
meddelse peger DUF 
(Dansk Ungdoms Fællesråd) 
på tre særlige forhold:

1. Der er en helt urimelig 
forskel på kommunernes 
støtte til fritidsaktiviteter 
(voksenundervisning, idræt, 
spejder- og klubvirksom
hed). Farum kommune yder

1.158 kr. pr indbygger, 
mens kommuner som Jern
løse og Rønnede er helt 
nede på 104 kr. Forskelsbe
handlingen bliver grotesk, 
når man sammenligner 
nabokommuner. Egtved 
kommune yder 205 kr. i til
skud pr. medlem, mens 
nabokommunen Børkop 
kun yder 95 kr.

2. Folkeoplysningens 
intentioner var at forenkle 
støtteordningerne. Den nye 
undersøgelse viser, at det 
modsatte er sket. Stadig 
flere kommuner opbygger 
bureaukratiske og uigen
nemskuelige tilskudssyste
mer til stor byrde for de 
lokale foreningsledere.

3. Det er beskæmmende 
at se, at kun m eget få kom

De ti kommuner, der yder størst tilskud, er:
Farum 1.158 kr. pr. indbygger
Lyngby-Tårbæk 974 kr. pr. indbygger
Trehøje 918 kr. pr. indbygger
Glostrup 915 kr. pr. indbygger
Tårnby 885 kr. pr. indbygger
Billund 879 kr. pr. indbygger
Albertslund 845 kr. pr. indbygger
Brøndby 832 kr. pr. indbygger
Rødovre 806 kr. pr. indbygger
Stenløse 806 kr. pr. indbygger

muner udnytter 5%-puljen 
til fulde. 5%-puljen var en 
nyskabelse i Folkeoplys
ningsloven med penge til 
nytænkende aktiviteter og 
forsøgsvirksomhed. Der er 
således eksempler på, at 
kommunerne ulovligt over
fører overskydende penge 
direkte til deres egne kas
sebeholdninger.

- Undersøgelsen tænder 
advarselslamper hos os. Vi 
vil bruge resultaterne i det 
forestående analysearbejde 
og ved lovrevisionen i 1994,

siger Erik Mollerup, DUF's 
formand.

440 kr. i gennemsnit
Hver kommune anvendte 

i 1992 i gennemsnit 440 kr. 
pr. indbygger. Der er imid
lertid meget stor forskel på 
disse tilskud imellem kom
munerne. Farum er den 
kommune, det anvender 
flest penge, og man bruger 
her ti gange så mange kr. 
pr. indbygger som i de kom
muner, der bruger færrest.

- jt.

DGI-årsmøde
T e k s t  &  fo t o :  J o h n  T h r a n e

På det første årsmøde 
siden DGI's stiftelse 
sidste år, kunne for

mand Leif Mikkelsen se til
bage på et år, hvor det ikke 
altid har været lige nemt at 
finde fælles fodslag mellem 
de tidligere DDGU’ere og 
DDSG&I’ere. Meget tyder på, 
at der skal gå nogle år end
nu, før end kanterne er sle
bet til. En del af den generel
le debat gik således på, at 
DGI i højere grad skal helli
ge sig arbejdet ude i lokalfor
eningerne, og bruge mindre 
tid på at profilere sig overfor 
DIF.

20 mio. til kurser
DGI modtager i 1994 280 

mio. kr. fra tips- og lottomid
lerne, og DGI agter at bruge

20 mio. af disse til betalte 
kurser for ledere og instruk
tører. Et tiltag, som DGI selv 
kalder for en økonomisk sats
ning uden sidestykke.

DGI satser også internati
onalt. I de kommende år vil 
DGI satse på at opbygge et 
internationalt netværk bes
tående af folkelige organisa
tioner. Netværket skal funge
re som en paraplyorganisati
on, der skal:

- rumme organisationer 
med et idégrundlag, der sva
rer til DGI’s. DGI vil ikke leve 
med de monopoliseringsten
denser, vi oplever i nogle 
internationale specialfor
bund, som det hed i beret
ningen.

Idrættens idégruppe
Idrætten skal have en 

idégruppe, ganske som fin
kulturen har sin krystalkug

le. Det var den nyhed som 
kulturminister Jytte Hilden 
havde med til de delegerede 
på årsmødet. Ministeren 
havde ikke lagt sig fast på en 
personfordeling, men hun 
regnede med at kunne præs
entere idégruppen straks 
inde i det nye år.

Idégruppen skal virke som 
inspirator på områder som 
idrætsforskning, Idræt om 
Dagen, ældre- og handica
pidræt og idræt for flygtnin
ge og indvandrere, sagde 
ministeren.

L e i f  M i k k e l s e n  a f v i s t e  D IF 's  

b e s k y l d n i n g e r  o m  f o r s ø g  p å  

k r e a t i v  m e d l e m s r e g i s t r e r i n g .

Kreativ medlems
registrering afvist

Vanen tro, var DIF også 
på pletten med et varmt 
debatoplæg, denne gang 
omkring DGI’s medlemsre
gistrering. Siden stiftelsen  
sidste år, har DGI ved flere 
lejligheder slået på, at det 
er Danmarks største idræts
organisation.

Dagen før årsmødet ret
tede DIF kraftige beskyld
ninger mod DGI for utro
værdig og kreativ medlems
registrering

Alle beskyldninger på 
nær to blev afvist af for
mand Leif Mikkelsen, der 
kaldte DIF’s angreb for mud
derkastning. - Hvis DIF’s 
ærinde er at bringe idrætten 
i miskredit, ja, så går det 
godt for DIF, sagde Leif Mik
kelsen fra talerstolen.
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Firmaidræt

Vind julegaven til Mor!
Løs DFIF-krydsorden, og indsend det rigtige kodeord 
sen est den  15. decem ber 1993 til:

Dansk Firmaidrætsforbund 
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Mrk. Krydsord.

Alle rigtige løsninger deltager i lodtrækningen om et lækkert 
DFIF-fritidssæt. Husk navn og adresse når du indsender 
løsningen.

Ud på gulvet
Konference om 
ældreidræt

Knap 100 personer var i 
weekenden den 5. -7.  
november samlet til 

en spændende konference 
om ældreidræt. Der var 
repræsentanter fra en lang 
række organisationer som 
har interesse for ældreidræt, 
her i blandt 9 bysammen

slutninger.
Kulturminister Jytte Hil

den besøgte konferencen lør
dag eftermiddag, hvor hun 
bl.a. overværede et praktisk 
eksempel på ældreidræt, 
nemlig 160 ældre fra Motion 
og Samvær, Ringkøbing, som 
viste et eksempel på den fæl
les gymnastik, som er en fast 
bestanddel af deres aktivite
ter.

Efter sådan en opvisning, 
kan man ikke andet end få 
lyst til at gå igang med 
ældreidræt, og Jytte Hildens 
tilstedeværelse viste også, 
at ældreidræt er et område 
der også har politisk 
bevågenhed.

Formål med konferencen 
var at give deltagerne viden 
om idræt. Samtidig skulle 
konferencen være igangsæt
tende på området.

Det lykkedes til fulde med 
et varieret program sam

mensat af foredragsholdere 
som fortalte om: fremtidens 
ældre, praktiske erfaringer 
med ældreidrætsprojekter, 
idrættens fysiske betydning 
for ældre og hvordan man 
starter et projekt.

Sideløbende med konfe
rencen blev der gennemført 
et intensivt instruktørkursus. 
Læs mere om konferencen i 
næste nummer af Firmaidræt.

T o r b e n  L a u r s e n ,  

f o r b u n d s k o n s u l e n t ,  D FIF .
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Tips & Lotto Firmaidræt

■ “Qui.clk” succes
A f  John Thrane serede lovgivningen for For spillefuglene er der gen, og sammen med et

Dansk Tipstjeneste
har udsendt årsregn
skab for perioden 1. 

juli 1992 - 30. juni 1993.
Året har været præget af en 
kraftig stigning i omsætnin
gen, og det skyldes først og 
fremmest den produktud
vikling som Dansk Tipstje
neste fik lov til at gennem 
føre, da Folketinget liberali-

spillevirksomhed i foråret 
1992.

Skrabespillet “Quick” 
har været m eget succes
fuldt med en omsætning på 
1,4 mia. kr. i regnskabsåret. 
Midtugespillet Vikinglotto 
med en fælles 1. præmiepul
je for de nordiske lande har 
haft en god start, og lotto
spillet har stabiliseret sig 
med en ugentlig omsætning 
på 43-45 mio. kr. Den gamle 
kending tips-spillet har dog 
fortsat tilbagegangen i den 
hårde konkurrence med de 
nye spil.

EDB SYSTEM 
til

FIRMAIDRÆT

KLUBSYSTEM 2001
• Medlemsadministration
• Firmaklubadministration
• Turneringsstyring
• Tekstbehandling
• Statistikker
• Girokort + rykker
• Rapport generator
• Udskrift af lister/labels
• Bane belægning
• Bane booking
• Resultatopdatering

Integration med
FINANSSYSTEM
CONCORDE

in -d a ta
Tlf. 45 88 64 59

Peter & Annelise Lindstrøm

s

7>r o

\

1ns

godt nyt. Næste år har 
Tipstjenesten et nyt book- 
makingspil på vej. I Tipstje
nesten regner man med, at 
bookmaking kan stimulere 
interessen for fodboldtip
ningen, således at tipnin
gen kan stabilisere sig efter 
de sidste tre års tilbage
gang.

Gyldne år slut
Den samlede omsætning 

blev på nær ved 4,8 mia. kr., 
en stigning på 53,3 % i for
hold til forrige regnskabsår. 
Overskuddet er tilsvarende 
steget med 61,4 % til ca. 950 
mio. kr. Men nu er det også 
slut med stigningen, vurde
rer direktør i Dansk Tipstje
neste, Frantz Howitz, der 
forventer, at omsætningen 
de kommende år vil stabili
sere sig på ca. 4,8 mia. kr.

Statsafgift og omsæt
ningsafhængige ydelser 
udgør nu 25 % af omsætnin-

markant rentefald betyder 
det, at der vil være ca. 25 % 
mindre overskud til forde
ling i det kommende regn
skabsår.

Mange om at dele
Af de 950 mio. kr. i over

skud, får idrætten andel i 
de 651 mio. kr. (I 1991/92 
var beløbet 403 mio. kr.) 
Heraf går de 293 mio.kr.til 
Danmarks Idræts-Forbund, 
Danske Gymnastik og 
Idrætsforeninger får 280 
mio. kr., og DFIF får 32,5 
mio. kr.

Der skal dog her tages 
hensyn til, at idrætsorgani
sationerne skal aflevere ca. 
16 % af deres andel til 
Idrættens Byggefond, Der 
forventes at kunne uddele 
de første garantier til 
idrætsbyggeri i begyndel
sen af 1994.

Kilde: Dansk Tipstjene
stes årsberetning 1992/93.

Fordelingen af Dlf 3083%
overskuddet i % hordeles af Dansk 

Ungdoms Fællesråd 
16.1%

Fordeles af 
miljøministeren 3/1%

Fordeles af 
finansministeren 5%

Fordelingen af 
omsætningen i %

-Humanitære or g. 3% 
•Hestesporten 0.5% 
Eliteidræt
og DOK m m  2,5%

Udlodning 17,1%
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Firmaidræt Square-dance

Og dansen gik...

D e  1 6  k u r s i s t e r  p å  D F IF 's  i n s p i r a t i o n s k u r s u s  i  s q u a r e - d a n c e  f i k  

m a s s e r  a f  g o d e  i d e e r  m e d  h j e m  t i l  h v o r d a n  m a n  k a n  b r u g e  

s q u a r e - d a n c e  i  s a m m e n s l u t n i n g e n .

J a n e  H a v e  A n d e r s e n .  
U d d a n n e l s e s k o n s u l e n t ,  D F IF

vang og overtalelse 
er ikke nødvendigt, 
jeg har meldt mig fri

villigt for jeg elsker at dan
se og lære nyt. Det var nog
le af de spontane svar fra 
Anne Lund og Johanne Jør
gensen fra Viborg, og Orla 
Pedersen fra Holstebro og 
alle de andre glade kursi
ster, der deltog på DFIF's 
nyeste inspirationskursus i 
Square-dance.

Ivan Bjærge fra Frede
rikshavn var instruktøren 
på kurset, der varede fra 
fredag aften til lørdag efter
middag. Fra først til sidst 
blev der danset og jublet. 
Trin og sammensætninger 
blev indøvet, og musik og 
humør var højt, og Ivan gav

de 16 kursister masser af 
ideer til, hvordan man kan 
starte square-dance i sin 
sammenslutning.

Kurset var for kort
Flere mente, at det var 

alletiders kursus, men at 
kurset var alt for kort.

- Det er et lækkert kur
sus, som giver inspiration 
og lyst til at gå videre med 
square-dance derhjemme. 
Men så er det nødvendigt 
med opfølgningskurser, 
sagde Anne Bæk. Andre vil
le bruge square-dance til 
opvarmning.

- Square-dance er alleti
ders som opvarmning til 
Keep-Fit, sagde Lene 
Espersen, Herning.

Alle var enige om, at 
square-dance passer godt 
ind i Firmaidrætten, for squ
are-dance er en aktivitet for 
alle, der

- ønsker en god, spænd
ende og anderledes moti
onsform

- kan li' pragtfuld country 
music

- har let til smil og latter
- har det godt sammen 

med andre

Ideelt for familien
Samtidig kan square- 

dance dyrkes af alle fra ca. 
8 år og opefter - et ideelt til
bud til familien. Square- 
dance er samtidig en aktivi
tet, der kan benyttes sam
men med andre aktiviteter 
som for eksempel, keep-fit, 
motionsgymnastik, ved 
festlige indslag ved en 
sæsons afslutning, firma
fest, stævne, jubilæum osv.

Vandretur på 5400 km
Dansk Motionsforbund 

(DMF) kan i 1994 fejre 29 års 
jubilæum. Det gør forbundet 
med en vandrestafet på 5400 
km rundt i Danmark.

Stafetten starter den 13. 
marts i Vojens hvor borgme
ster Peter Pedersen tager 
den første tur. De næste 54 
dage vil stafetten blive trans
porteret rundt i Danmark 
frem til den 7. maj, hvor den 
vil blive modtaget af turist og 
kommunikationsminister 
Arne Melchior på Christians
borg slotsplads.

Stafetten vil blive bragt 
rundt i Danmark af 54 af 
Dansk Motions Forbunds 115 
medlemsforeninger, som 
hver har ansvaret for stafet
ten i 24 timer.

DMF er et selvstændigt 
forbund under DFIF. DMF’s 
medlemmer dyrker vandring,

cykling og svømning på moti
onsplan, og tæller godt
15.000 medlemmer fordelt på 
115 foreninger landet over. 
Hvert år arrangerer med
lemsforeninger en mængde 
march-arrangementer. De 
kendteste er Hærvej s van
dringen, Hærvejsmarchen, 
Svendborgsundmarchen og 
City-Tour i København.

Mere information ved for
mand for DMF, Henning 
Olsen, Tulipanvej 2, 9640 Far
sø. Tlf. 98 63 34 34.

D e  5 4  f o r e n i n g e r  i  D M F  s o m  

e r  t i l m e l d t  V a n d r e s t a f e t t e n  

f o r d e le r  s i g  f i n t  o v e r  h e l e  l a n 

d e t .  V a n d r e a f e t t e n  e r  e n  

o p l a g t  m u l i g h e d  f o r  s a m a r 

b e j d e  m e l l e m  l o k a l f o r e n i n g e r 

n e  o g  f i r m a i d r æ t t e n ,  s i g e r  

H e n n i n g  O ls e n  f r a  D M F .
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Firmaidræt

Kort nyt

Nye kredsinstruktører
Forbundets uddannelsesafdeling kan nu præsentere 
otte nye kredsinstruktører, der alle har erhvervet for
bundets grønne instruktør-mærke. De otte instruktører 
har alle gennem gået en uddannelse, der er bygget op 
omkring modulerne I, II og III i de respektive idrætsgre
ne. Modulerne har tilsammen en varighed af 60 timer. 
Herefter gennemføres modulerne igen, men denne 
gang som hjælpeinstruktør, hvor hovedvægten lægges 
på instruktions- og undervisningsteknik.
De nye kredsinstruktører er:

Jørgen Olsen, Vamdrup i billard.
Ole Toft, Aalborg i billard.
Peter Søgaard, Odense i pistolskydning.
Ole Johansson, Roskilde i riffelskydning.
Axel Pedersen, Horsens i riffelskydning.
Palle Dresler, Frederiksværk i Dart 
Poul Hansen, Korsør i Dart.

Tillykke med uddannelsen og det grønne instruktørbevis.
U d d a n n e l s e s u d v a l g e t .

Skolernes Motionsdag
På trods af en mindre nedgang i antallet af registrerede 

deltagere i Skolernes Motionsdag, anslår Landsudvalget 
for Skoleidræt, at deltagerantallet har været på højde med 
rekordåret 1992, hvor over en halv mio. skolebørn dyrkede 
idræt den sidste dag før efterårsferien.

Der var tilmeldt ialt 1844 skoler med 468.854 elever, og 
det var over 75 % af alle indbudt skoler.

To nye sammenslutninger
Med kun et par ugers 

mellemrum kan DFIF sige 
velkommen i det gode sel
skab til to nye sammenslut
ninger på Fyn. På et styrel
sesm øde den 22. oktober 
1993 har forbundsstyrelsen 
godkendt begge sammen
slutningers optagelse, og 
også fra Firmaidræts side 
skal der lyde et tillykke og 
et velkommen.

Vestfyns Firmaidræt blev 
stiftet den 27. september, og 
den første formand blev Leif 
Fredslund, Assens. Til kasse
rer valgtes Jens Erik Kristi
ansen, også fra Assens.

Den anden nye sammen
slutning er Aktiv Fritid 
Midtfyn, som blev stiftet 
helt tilbage i 1977. Forenin
gen har levet sit eget liv 
under navnet Aktiv Fritid 
Ringe udenfor den organi
serede firmaidræt indtil den 
11. oktober, hvor man blev 
enige om at tage navnefor
andring til Aktiv Fritid 
Midtfyn ogs samtidig søge 
om optagelse i DFIF. For
mand er Finn Kristensen, 
Ryslinge, og kasserer er 
Søren Hansen, fra Espe ved 
Ringe.

- jt.

DGI Firmaidræt størst
Danske Gymnastik og Idrætsforeninger (DGI) har nu 

offentliggjort den første medlemsopgørelse efter sam
menlægningen af de to gamle landsforeninger DDGU og 
DDSG&I til DGI. Opgørelsen viser, at DGI ved årskiftet 
havde 1.582.317 medlemmer fordelt på 6047 lokalfore
ninger. Heri er indregnet 162.066 medlemmer fra De 
Danske Skytteforeninger. Kønsfordelingen er 53 % 
mænd og 47 % kvinder.

Største amtsforening er DGI-Firmaidræt, der består 
af de tre gamle firmaidrætsunioner i København. De 
tæller ikke færre end 91.665 medlemmer.

Ikke overraskende er gymnastikken den største idræt 
med 319.283 medlemmer, men DGI's opgørelse over fod
bold fik lederne i DBU til at spæne øjnene op. DGI har regi
streret 273.597 fodboldmedlemmer, mod DBU's 259.238. 
Badminton er nummer tre med 235.197 medlemmer.

Medlemmerne er koncentreret omkring nogle få tra
ditionelle idrætter. De fem største idrætter, gymnastik, 
fodbold, badmintion, svømning og håndbold, udgør til
sammen 78 % af alle medlemmer.

Tallene fra Danmarks Idræts-Forbund (DIF) foreligger 
også. En sammenligning med de 10 største aktiviteter i 
DFIF viser følgende:

Flest bowlingspillere organiseret i DFIF
DFIF DGI DIF

Fodbold 73.467 273.597 259.238
Badminton 37.007 235.197 150.955
Håndbold 13.871 144.840 128.703
Bowling 10.863 — 6.835
Svømning 10.109 145.039 113.115
Gym./aerobic 9.327 319.283 119.225
Skydning 7.856 162.066 43.496
Dart 4.125 — —

Billard 3.906 — 13.856
Volleyball 3.781 24.188 20.517
Andre aktiviteter 49.453 278.107 666.521
Ialt 223.765 1.582.317 1.522.461
Kommentar: DGI har ikke bowling, dart og billard på 
programmet, ligesom DIF har endnu ikke optaget 
Dansk Dart Union. Bowling er populært i DFIF. Alligevel 
er det overraskende, at der i DFIF er flere bowlingspil
lere end i Dansk Bowling Forbund.
K ild e r :  D a n s k  U n g d o m  &  I d r æ t  o g  I d r æ t s l i v .

- jt.

Fodboldvinderne
Ved en fejl blev landsstævnevinderne i fodbold ikke nævnt i
sidste nummer af Firmaidræt. Her er de.
11 mands Neoplex, Nyborg.
7 mands Holbæk Fritidscenter.
7 mands oldboys SkB, Tønder.
5 mands Den Danske Bank, Sønderborg
5 mands oldboys H.P. Therkelsen, Bov.
5 mands veteran Gram, Haderslev.
5 dames A rækken Sparekassen Kronjyden.
5 dames B rækken Nordjydsk Klubteam, Aalborg.
7 dames Roskilde Amtssygehus.
5 mix-hold A rækken Wiirth, Kolding.
5 mix-hold B rækken Holstebro Kommune.
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Firmaidræt

Navnlig navne

Ny formand i
På en ekstraordinær 

generalforsamling har Vejle 
Firma Sport valgt 41 årige 
John M adsen til formand. 
John Madsen kommer fra 
skydeafdelingen, og på det 
seneste har han lagt mange 
kræfter i at få etableret et 
medlemsregister over alle 
Vejle Firma Sports 2300 
medlemmer, der repræsen
terer knap 7.200 aktivi
tetsmedlemmer.

- Det har været et stort 
men lærerigt arbejde, som 
medlemmerne af Vejle Fir
ma Sport får konkrete for-

Vejle
dele af, siger John Madsen. 
Til medlemskortet er knyt
tet nogle særdeles fordelag
tige rabatordninger i bl.a. 
Vejle Bowling Center. Lig
nende rabatordninger til 
andre virksomheder kan 
sagtens tænkes, hvis ellers 
erhvervslivet i Vejle finder 
det interessant at få en ind
gangsvinkel til 2300 perso
ner i lokalområdet, siger 
John Madsen, hvis første 
mål er at gøre Vejle Firma 
Sport, der er Vejles største 
idrætsforening, mere kendt 
i lokalområdet.

En gammel kæmpe jubilerer
Den 28. november fejrer 

en gammel kæmpe, formand 
for Middelfart Firmasport, 
Svend Stougaard, 25 års
jubilæum indenfor firmaspor
ten.

Svend Stougaard startede 
i Middelfart Firmasport i 
1968 som menigt bestyrel
sesmedlem, men allerede 
året efter blev han valgt til 
kassererposten, og det - 
viste det sig senere - var 
starten på en lang karriere 
på forskellige poster inden
for firmasporten. Som aktivi
tetsudvalgsformand, for
mand for Fynskredsen, og 
som næstformand i Lille
bæltshallens bestyrelse.

1 1978 blev Svend valgt til 
formand for Middelfart Fir
masport, en post han med 
stor dygtighed bestred indtil 
1986, da han af arbejdsmæs
sige grunde måtte sige nej 
tak til genvalg. Svend beva
rede dog tilknytningen til fir
masporten, og da Middelfart 
Firmasport i 1993 måtte fin-

S v e n d  S t o u g a a r d ,  M i d d e l fa r t .

de en ny formand, sagde 
Svend ikke nej.

Svend Stougaard havde 
stor andel i, at Middelfart 
blev værtsby for Eurosports
festivalen i 1985. Her var det 
Svend Stougaards eminente 
evne til at få samarbejdet 
med Middelfart kommune og 
alle de andre idrætsforenin
ger i byen til at fungere, der 
gjorde, at festivalen fik så flot 
en afvikling. Det viste at vi 
her i Middelfart kunne stå 
sammen og få det hele til at 
virke. Jubilæet markeres 
med reception lørdag den 
27. november 1993.

Bordtennis-leder hædret
Erik Hjort, Sønderborg 

Firma Sport (SFS), har mod
taget DFIF’s hæderstegn, 
der gives for mere end 10 
års frivilligt arbejde for 
firmaidrætten.

Erik Hjort er bordtennis
mand, og har i 11 år funge
ret som formand for Sønder
jyllands Amtkreds bordten
nisudvalg. Som formand for 
bordtennisudvalget i SFS, 
har Erik oparbejdet en solid 
og velfungerende afdeling

med over 50 medlemmer, 
og han har i alle år stået for 
kredsens bordtennisstæv
ner. I 1989 havde Erik 
ansvaret for DFIF's lands
stævne i bordtennis, et ar
rangement han fik megen  
ros for.

Hæderstegnet blev over
rakt på bordtennissektio
nens årsmøde den 25. sep
tember af formanden for 
Sønderjyllands Amtskreds, 
Jens Ipsen.

f ) Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition: Man.-torsdag kl. 
8-15.30 Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33 
Biltlf. 30 69 35 92

Styrelsen:
Formand Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20 
Fax. 97 32 54 58 
Biltlf. 30 69 35 93

Næstformand Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Aktivitetskonsulenter:
Alice Rasmussen 
Tårup Bygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15

Bo Isaksen 
Nyborgvej 428 
5881 Skårup 
Tlf. 62 23 14 33

Forbundskonsulenter:
Jørgen Rasmussen 
Lowej 10, Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax. 53 76 03 35 
Biltlf. 30 66 11 27

Sannie Kalkerup 
Skovhaven 6, Eskilstrup 
4560 Vig 
Tlf. 53 42 83 84 
Fax. 53 42 84 41 
Biltlf. 30 66 59 88

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

Redaktør
John Thrane 
Capellavænget 12 
5210 Odense NV 
Tlf. 66 16 08 88 
Biltlf. 30 66 64 17

Uddannelseskonsulent
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf. 30 66 11 25

Torben Laursen 
GI. Kongevej 48 
6200 Aabenraa 
Tlf. 74 63 25 15 
Fax. 74 63 25 14 
Biltlf. 30 66 77 42

Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf. 30 66 11 26

Henning Hvidegaard Jensen 
Humleballe 10, Søvind 
8700 Horsens 
Tlf. 75 65 91 09 
Fax. 75 65 93 96 
Biltlf. 30 66 77 43
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Gøgl og glæde
T e k s t  &  fo to :  

J o h n  T h r a n e

B u n d e n  b l e v  v e n d t  i  v e jr e t ,  o g  D F IF 's  k a m 

p a g n e l e d e r e  o p d a g e d e  n y e  s id e r  v e d  s i g  se lv .

øgl og glæde var 
temaet, da 45 
kampagneledere 

fra DFIF’s motionskam
pagner var samlet til 
kampagnetræf 1993 i 
Middelfart.

Traditionen tro blev 
kampagnelederne sam
let fredag aften til erfa
ringsudveksling og hyg
ge, men hermed holdt 
traditionerne også op. 
Det blev en aften, som 
de sent glemmer.

Palle Krabbe fra Køng 
Idrætsefterskole, kendt 
som en kompetent gym
nastik-kommentator fra 
TV, fik sendt deltagerne 
ud på en psykisk rejse 
tilbage til den længste 
forgangne barndom, for 
at finde gøgleren i sig 
selv.

Alle var med 
på rejsen

Palle Krabbe formåede 
at få alle med på rejsen,

hvor udgangspunktet var, 
at hvis man skulle være en 
ægte gøgler, måtte man 
også have et ægte gøgler
navn. Man måtte derfor 
afsløre ens kælenavn fra 
barnetiden, og så kunne 
løjerne og glæden ellers 
slippes fri.

De ellers så alvorlige 
kampagneledere glemte 
hurtigt tid og sted. Alle 
levede med og genopdage
de glæden ved barndom
mens lege, hvor pointen 
var, at vi skal lade barnet i 
os bestemme. Det er bør
nene der har fantasien og 
den umiddelbare kreativi
tet.

Benene op - 
hovedet nedad

Kampagnelederne fik 
lært danse- og sanglege, 
de lærte at jonglere med 
tørklæder, nogle demon
strerede alternative anven
delsesmuligheder for kond
omer (de blev pustet op),

og aftenen kulminerede 
med, at alle fik benene op, 
og hovedet nedad, blot 
med en smule hjælp fra en 
makker.

Erfaringsudveksling
Kampagnetræffet er 

DFIF’s tilbud til kampagne
lederne fra Danmark-Staf- 
fetten, Tour de Pedal, 
LøbeTouren og Familieid
ræt. Selvom motionskam
pagnerne er forskellige, er 
der sammenfald i mange 
arbejdsmetoder. Lederne 
får på træffet lejlighed til at 
drøfte problemer og hente 
inspiration hos hinanden. 
Samtidig er der også tid til 
at evaluere på kampagner
ne, og drøfte nye tiltag, så 
motionskampagnerne bli
ver endnu bedre.

- Det er rart at få sagt 
goddag til de mange enga
gerede kampagneledere 
DFIF har rundt omkring i 
sammenslutningerne, siger 
aktivitetskonsulent Alice

Rasmussen, der dog 
savnede flere af de ny
startede byer.

- Det er vigtigt at de 
også møder op, så de 
kan få del i de erfaringer 
som de etablerede kam
pagne-byer har.
Omkring Danmark-Sta- 
fetten kom det således 
frem, at mange har et 
EDB-problem. Arran
gørerne vil gerne kunne 
lave en resultatliste og 
diplomer med det sam
me, og det synes at 
være et teknisk problem, 
som DFIF kan være med 
til at løse. Samtidig drøf
tede vi, hvordan vi kan 
få flere skolehold med i 
Danmark-Stafetten, og 
her skal der fra DFIF’s 
side gøres en indsats for 
at få idrætslærerne i sko
lerne med på ideen, 
siger Alice Rasmussen.


